
GLASILO SZDL OBČINE KAMNIK 

Kamniški občan 
LETO XXI. KAMNIK, 8. NOVEMBRA 1982 

Boljši poslovni rezultati kot v polletju 
Že ob začetku letošnjega leta 

.smo govorili, da bo to težko leto, 
leto, v katerem bomo morali bo
lje delati in varčneje živeti. Zdaj 
ta predvidevanja preskušamo v 
vsakdanji praksi. Ukrepi, spreje
ti v zadnjem času, so nas kar 
precej zaposlili, pa naj gre za 
spremembo delovnega časa, za 
omejeno porabo goriv, ali za de
valvacijo in druge ukrepe zvez
nega izvršnega sveta, s katerimi 
hočemo še dodatno spodbuditi 
izvoz in izvoznike, in ki se bodo 
globalno z večjim dohodkom 
odrazili tudi pri naših izvoznikih. 

Sicer pa, kako smo poslovali v 
devetih mesecih leta? Za hvalo 
sicer ni pravi čas, pa vendarle se 

• Tudi v naši občini razdelje
vanje bencinskih bonov za obrt 
in kmetijstvo še ni zaključeno. 
Delo naj bi predvidoma končan' 
sredi meseca, do takrat pa lahko 
tisti, ki bonov še niso dvignili, to 
storijo vsak delovni dan od 13. 
do 15. ure na komiteju za druž
benoekonomski razvoj v stavbi 
občinske skupščine. Za neregi
strirana vozila izdaja bencinske 
bone oddelek za notranje zadeve 
občinske skupščine. 

lahko občinsko gospodarstvo 
pohvali s poslovnimi rezultati, ki 
so boljši od republiškega pov
prečja. 

Začnimo z izvozom, ki je sicer 
nekoliko upadel, a naj bi se do 
konca leta spet povečal. Ob tem 
je treba dodati, da naj bi v občini 
s posebnim sporazumom zagoto
vili še dodatne spodbude izvozni
kom. 

• Upravni organi občinske 
skupščine so 2. novembra že za
čeli delati po novem delovnem 
času, s katerim se tudi povečuje 
število ur, ko bodo delali s stran
kami. 

Razen glavne in sprejemne pi
sarne, prijavno odjavne in matič
ne službe ter krajevni uradi, ki 
sprejemajo stranke ves delovni 
čas, so za stranke določene ure: v 
ponedeljek in petek od 8. do 12. 
in od 13. do IS. ure ter v sredo 
od 8. do 12. in od 13. do 17. ure. 

Temu je prilagojen delovni čas 
zaposlenih v občinski upravi, v 
ponedeljek, torek, četrtek in pe
tek od 7.30 do 15.30, v sredo pa 
od 7.30 do 17.30, s tem, da imajo 
zaposleni možnost polurnega 
premakljivega začetka oziroma 
konca delovnega časa. 

V primerjavi z lanskim devet-
mesečjem se je izvoz povečal za 
23 odstotkov in je znašal 765,2 
milijona din oziroma 18,3 milijo
ne dolarjev, kar predstavlja 74,3 
odstotke načrtovanega izvoza. 
Izvoz na konvertibilne trge je v 
skupnem izvozu udeležen z 83,3 

ši izvoz kot .v lanskih devetih me
secih pa ima Kemijska industrija. 

Po podatkih (tako izvozne kot 
uvozne povzemamo po poročilu 
interesne skupnosti za ekonom
ske odnose s tujino) se je uvoz 
reprodukcijskega materiala in in
vesticijske opreme v primerjavi z 

• V okviru široke akcije za varčno uporabo energije pote
kajo tudi akcije in proučevanje možnosti o premiku delovnega 
časa r cilju varčevanja z energijo. 

Zavedajoč se pomena omenjenih vprašanj je izvršni svet 
prevzel obvezo, da bo poskrbel za usklajenost pri razporeditvi 
delovnega časa s prometnimi, vzgojnovarstvenimi in drugimi 
dejavnostmi in s tem pripomogel k razreševanju vprašanj, kise 
bodo ob tem pojavljala. 
Izvršni svet je sprejel tudi naslednja 

priporočila 
o razporeditvi delovnega časa v organizacijah združenega 

dela in drugih samoupravnih organizacijah in skupnostih na 
območju občine Kamnik 
1. V vseh organizacijah združenega dela in drugih samouprav

nih organizacijah in skupnostih, strokovnih in drugih služ
bah naj se zagotovi delovni dan v času dnevne svetlobe. 

2. Vse organizacije združenega dela, skupnosti in službe, ki 
delajo v eni izmeni, naj premaknejo začetek dela najmanj 
za eno uro oziroma zagotovijo delovni k v času dnevne 
svetlobe. 

3. V TOZD, ki delajo v dveh ah' treh izmenah naj praviloma 
ne premikajo začetka delovnega časa, če ta ne bo imel 
nobenih varčevalnih učinkov, razen v skupnih in drugih 
službah, za katere veljajo priporočila pod 1. in 2. točko. 

4. Šole naj enotno začnejo s poukom ob 8. uri, Šolski center 
Rudolfa Maistra pa prilagodi začetek pouka voznemu redu 
vlaka. 

5. Vse organizacije združenega dela, kjer delovni proces omo
goča takojšen prehod na nov delovni čas, naj to store s 
1/11-1982. 

listale organizacije združenega dela pa naj do 10/11-1982 
proučijo možnosti in predlagajo ustrezne rešitve spreme
njenega delovnega časa. 

6. O rešitvah prehoda na spremenjen delovni čas naj vse 
organizacije združenega dela in druge samoupravne organi
zacije in skupnosti, strokovne in druge službe takoj obvesti
jo izvršni svet, ki bo poskrbel, da bo usklajena in prilagoje
na razporeditev delovnega časa v prometnih, trgovskih, 
vzgojnovarstvenih in drugih organizacijah. 

7. Prehod na nov delovni čas mora biti izveden najpozneje do 
konca meseca novembra. 

Manjši fizični obseg proizvodnje 
so imeli v Kemijski industriji, 
Stolu in Menini. 

Celotni prihodek gospodarstva 
se je v primerjalnem obdobju 
povečal za 33,2 odstotka; ker so 
se porabljena sredstva povečeva
la hitreje od celotnega prihodka 
(35,7 odstotno povečanje), se je 
dohodek povečal za 28,1 odsto
tek, čisti dohodek pa za 30,6 od
stotke. 

Nekoliko so se povečale tudi 
izgube - 19,2 milijone din, ki so 
jo imeli v treh delovnih okoljih: 
Titan - tozd Livarna z obdelavo 
- 16,8 milijone din, Golfturist, 
tozd Gostinstvo in žičnice - 3,9 
milijone din ter Živilska industri
ja Eta - 4,5 milijona dinarjev. 
Izguba v Titanovem tozdu gre 
predvsem na račun neplačane 
realizacije. V Eti imajo za rdeče 
številke več vzrokv: zmanjšan 
obseg prodaje, razkorak med ce
nami surovin in končnih izdel
kov, povečanje zalog na račun 
neizvršnega izvoza ter veliko po
večanje indirektnih stroškov. 

• Še preden so se začeli resni zapleti pri oskrbi z gorivom, 
katerega posledica je seveda povečano število potnikov v javnih 
prevoznih sredstvih, je začela delati posebna komisija - sestavljajo jo 
predstavniki Železniškega gospodarstva, Integrala, republiškega ko
miteja za promet in zveze ter izvršnih svetov Kamnika in Domžal. 
Rezultat dela komisije je sedanji začasni kolektivni potniški promet 
na relaciji Kamnik-Ljubljana. 

Število vlakov se je tako precej povečalo, saj od 2. novembra 
vozijo vsako uro, v konicah pa tako, kot pred spremembo voznega 
reda. Upoštevana ni bila le zahteva naše občine, naj bi pomaknili 
odhod vlaka iz ljubi june ob 14. uri za deset ali petnajst minut (to bi 
bil odmik od taktnega - urnega prometa). l\a pobudo našega izvrš
nega sveta bo Železniško gospodarstvo skupaj z občinsko komunalno 
skupnostjo skušalo odpraviti tudi nevarna križišča ceste in železnice. 

Spremenil se je tudi vozni red avtobusov: ob konicah je sicer ostal 
nespremenjen (6. in 14. ura) v dopoldanskem in popoldanskem času 
pa se je zmanjšalo število odhodov avtobusov za šestnajst. Priprav
ljen pa je že predlog tako imenovanega ploskovnega prometa, s 
katerim naj bi omogočili povezave avtobus - železnica iz krajev* kjer 
železnice ni (Komenda, Mengeš, Preserje, Šmarca, Volčji potok. 
Radomlje), ki naj bi ga uveljavili z novim letom. S tem bi uvedli 
celovit, kolektivni promet, pri čemer naj bi upoštevali še nekatere 
sprejemljive pripombe krajanov in krajevnih skupnosti, ki jih bo 
sprejemal občinski komite za družbenoekonomski razvoj. 

Še vedno pa je odprto vprašanje prevozov na Veliko planino med 
smučarsko sezono, torej vprašanje, ki ga bo treba rešiti, povezano 
med obema prevoznikoma in potrebami. 

Zbori občanov 

Tudi o spremembah 
družbenega plana 

odstotki oziroma 6,2 odstotka 
manj kot lani. Med najuspešnej
šimi izvozniki na konvertibilni 
trg so Stol (27,7 odstotka), Titan 
(18,9 odstotka), Tovarna usnja 
(16,3 odstotke), Kemijska indu
strija (14,4 odstotke) in Svilanit 
(14,1 odstotke). 

Med organizacijami, ki so naj
bolj povečale izvoz so Tekstilni 
inštitut, Menina, Alprem, Donit, 
Titan, Eta, Stol in Svilanit, manj-

lanskim tričetrtletjem zmanjšal 
za 3,5 odstotke, s čimer je bil 
letni načrt uvoza izpolnjen 72 
odstotno. 

Spodbudni so kazalci o fizič
nem naraščanju proizvodnje, zla
sti uspešni so bili v Tovarni usnja 
(17,2 odstotno povečanje na
pram lanskim devetim mese
cem), Titan (16,1 odstotek), Ru
dnik kaolina in kalcita (11,8), 
Eta (11,3), Svilanit (11,5). 

Ocena gospodarskih in politič
nih razmer, programska seja kra
jevne konference SZDL in raz
prava o osnutku sprememb sred
njeročnega plana občine so bile 
osrednje točke na zborih obča
nov, ki so bili v tem mesecu v 
skoraj vseh krajevnih skupno
stih. Nekateri zbori so se pred 
nami, v dveh krajevnih skupno
stih, Podgradu in Črni pa jih bo
do zaradi premajhne udeležbe 
občanov ponovili. 

Trenutni gospodarski položaj 
kljub dokaj uspešnemu poslova
nju kamniškega gospodarstva ni 
lahak. Ukrepi, ki sta jih sprejela 
ZIS in skupščina kot so vsi admi
nistrativni ukrepi odprli vrsto 
vprašanj, ki terjajo ustrezne reši
tve. 

V prvi vrsti je nedvomno bolj
še organiziranje javnega prome
ta, kar je v določeni meri že ure
jeno. Varčevalni ukrepi z gori
vom bodo terjali tudi razrešitev 

Protekcionizem - to ni več vprašanje 
Za sedanje ekonomske 

težave je že jasno: ne pesti
jo le nerazvite, marveč po
stajajo tudi sestavni del živ
ljenja razvitih. AH je v takš
nih okoliščinah dopuščeno 
geslo »cilj posvečuje sred
stvo« (makiavelizem), po
staja vse boi j pomembno 
vprašanje, kipa je očitno že 
izgubilo svoj filozofsko-teo-
retični pomen in postaja 
ena izmed oblik ravnanja 
najrazvitejših držav. Sicer 
pa drugače tudi ne more bi
ti, kajti zdi se, da vsakdo 
rešuje svojo kožo tako, kot 
mu trenutno najbolj ustre
za. Primerov za to je dovolj 
in po svoje kažejo na pro
blem tistih skupnosti, ki 

medsebojnih odnosov niso 
povsem natančno oprede
lile. 

Protekcionistični ukrepi 
očitno postajajo tisto sred
stvo, ki se ga lotevajo ne 
samo ZDA, kot najzvestejši 
zagovornik načel, proste tr
govine, marveč tudi EGS. 
Deseterica se že nekaj časa 
ukvarja s svojim velikim 
»prijateljem« - Japonsko, 
ki zaradi fantastične eko
nomske uspešnosti ruši vse 
administrativne in druge 
prepreke na tujih trgih. Po
ložaj je več kot paradoksa
len: medtem ko v najrazvi
tejših državah upada proi
zvodnja vtomobilov, hi-fi 
tehnike, fotoaparatov in še 

nekaterih drugih predme
tov, Japonci iz leta v leto 
beležijo prav v teh državah 
sorazmerno visoke skoke 
prodaje. Vsi dosedanji po
govori med EGS in Japon
sko niso dali pretirano otip
ljivih rezultatov, vsaj za 
EGS ne, in zato se ta poti-
homa, a vztrajno pripravlja 
na »protiukrepe«. Seveda 
je povsem jasno, da kakšnih 
novih protiukrepov sploh 
ne more biti, pač pa se za
hodnoevropske države vse 
bolj zatekajo k administra
tivni zaščiti svojega eko
nomskega položaja. 

Stvar bi bila seveda dokaj 
preprosta, če bi šlo morda 
zgolj za trgovino, a sprejem 

takšnih ukrepov ima verjet
no (ali zagotovo) tudi poli
tične posledice. Da je to po
vem res, potrjuje že ime 
protekcionističnih ukrepov 
(temni), očitno pa v seda
njih razmerah drugače ne 
gre. Ob vsem tem pa je tudi 
razumljivo, da bodo posle
dice takšne mini ekonom
ske vojne med razvitimi dr
žavami še najbolj boleče 
občutili nerazviti. Njihovi 
dolgovi se večajo, možnosti 
za odplačilo pa drastično 
zmanjšujejo. Lahko bi re
kli: tudi ekonomija- pozna 
zakonitosti običajnega živ
ljenja: kadar gre nekaj na
robe, gre vse drugo slabo. 

J. KOVAČIČ 

določenih problemov v kmetij
stvu, saj nekaterim, predvsem 
kmetom z večjo proizvodnjo, ko
ličine goriva ne bodo zadoščale. 
Ob tem se pojavlja tudi vpraša
nje zagotavljanja rezervnih delov 
za kmetijsko mehanizacijo. Vse 
te probleme bo treba kar najbolj 
učinkovito rešiti, ob tem pa ne 
smemo pozabiti, da rešitev ne 
smemo iskati samo od drugih, 
ampak da se bomo morali tudi 
sami v vsakem temeljnem okolju 
bolje organizirati, da bomo mo
rali organizirati in razviti nekate
re oblike medsebojnega sodelo
vanja, ki smo jih v času, ko je 
bilo vsega dovolj, zanemarjali, 
(n. pr. strojne skupnosti). 

Ocene dela krajevnih organi
zacij socialistične zveze kažejo, 
da je bila aktivnost krajevnih or
ganizacij v preteklem letu usmer
jena predvsem v pripravo in 
izvedbo skupščinskih volitev in 
volitev v samoupravne organe 
krajevnih skupnosti. 

Kako uspešno so to nalogo 
krajevne organizacije opravile, 
se bo pokazalo predvsem v tem, 
kako uspešno bodo delovale de
legacije in krajevna samouprava. 
V nekaterih krajevnih organiza
cijah SZDL so zbore občanov iz
koristili tudi za kadrovske spre
membe in volitve n'ivih vodstev, 
bodisi zaradi neaktivnosti dose
danjih ali pa Zato, ker so doseda
nji predsedniki prevzeli nove 
dolžnosti. Splošna ugotovitev je, 
da je bila socialistična zveza ak
tivna, vendar še vedno le preveč 
v okviru vodstev krajevnih orga
nizacij SZDL, medtem ko delo v 
sekcijah, odborih, krajevnih, va
ških in uličnih odborih ni zaži
velo. 

To pa bo moralo biti ena te
meljnih usmeritev dela krajevnih 
organizacij SZDL v naslednjem 
letu. 

Na zborih občanov je bil v raz
pravi tudi osnutek sprememb 
družbenega plana občine. Osred
nja pozornost je bila namenjena 
predvsem skupnim nalogam, ki 

so bile opredeljene z dosedanjim 
planom in problematiki urejanja 
prostora. Zaostreni pogoji go
spodarjenja so terjali zmanjševa
nje investicijske porabe, tako da 
se je bilo treba odpovedati neka
terim nalogam, ki so bile oprede
ljene v planu. Podprta je bila 
ugotovitev, da se ob zagotovitvi 
sredstev Medobčinske zdravstve
ne skupnosti prične s fazno iz
gradnjo Zdravstvenega doma. 
Obširnejša informacija o tem bo 
v naslednji številki Kamniškega 
občana. 

Opredeljen je bil tudi pre
dnostni red naložb, v glavnem 
investicijskega vzdrževanja na 
področju šolstva in otroškega 
varstva. 

V krajevnih skupnostih Novi 
trg, Center in Zaprice pa so se 
odločili za predlog izgradnje po-
vezovalno-mestne ulice, ki naj bi 
peljala mimo Metalke preko mo
stu na obvoznico s tem, da stara 
E T A ostane. 

V krajevnih skupnostih je bila 
velika pozornost namenjena tudi 
urejanju prostora, tako je bila 
dana pobuda, da se za obrtno in 
industrijsko cono nameni prostor 
med obvoznico in Kamniško B i 
strico. 

V posameznih krajevnih skup
nostih je bilo izraženih še več 
pripomb, ki jih bodo pripravljala 
družbenega plana po zaključku 
javne razprave 15. novembra 
obravnavali in skušali uvrstiti v 
predlog družbenega plana. 

To so bili le nekateri drobci iz 
posameznih zborov občanov. 
Zbori občanov so bili dobro pri
pravljeni, na vseh so sodelovali 
predstavniki OK SZDL, izvršne
ga sveta, pa tudi drugi, če je pro
blematika to zahtevala, tako da 
so tisti občani, ki jih je proble
matika zanimala, dobili dovolj 
informacij in so lahko aktivno 
sodelovali ter dali svoje pripom
be, mnenja in predloge. 

J. Z. 



Dekontaminacija vozil 

Konec oktobra, natančneje v 
soboto, 23., so marsikoga vzne
mirile sirene, ki so opozarjale na 
nevarnost. 

Pa ni šlo zares. Ali pač. Za 
pripadnike enot civilne zaščite in 
debto teritorialne obrambe, saj 
so preskušali svoje znanje in ve
ščine v opazovanju, zaščiti, izvi-

Bistrica 
82 
dništvu ter odstranjevanju posle
dic nuklearnega in kemičnega 
orožja. Prva tovrstna vaja, ime
novana Bistrica 82, je bila torej 
preskus za RBK enote krajevnih 
skupnosti, delovnih organizacij. 
Pa ne le njihovega poznavanja 
najnevarnejšega orožja, varova
nja pred njegovimi posledicami, 
ampak tudi organiziranosti enot 
od temeljnih sredin do občinskih 
štabov, njihove povezanosti, pre
nosa komand in podobno. Občinski štab prevzema poročilo 

Ponazorjena atomska eksplozija 

Teritorialrf so se vUjafiB • 

Polemični prispevki 

Jasno je, da se 
nihče ne bo mogel 
greti zastonj 

Tako je menilo predsedstvo 
O K S Z D L Kamnik ob obravna
vanju aktualnih razmer o našem 
stanovanjskem gospodarstvu. 
Problem, ki je že nekaj časa ak
tualen ne samo v Kamniku, naj 
bi izviral iz slabo razvite stano
vanjske samouprave v hišnih sve
tih. Ugotovitev je nedvomno 
sporna, pa čeprav samo za tiste, 
ki nas ta problem prizadeva. To 
so potrdili tudi zadnji zbori obča
nov, saj so občani dovolj argu
mentirano opozorili, da niso za
dovoljni z gospodarjenjem S K G 
Kamnik. Eden izmed razprav-
Ijalcev na zboru občanov na Du
plici je pri izpostavljanju proble
ma organizacije ogrevanja v sta
novanjskih blokih uporabil celo 
izraz, da gre v tem primeru za 
čisto »izsiljevanje«. Nadvomno 
gre za problem, ki bi moral skr
beti tudi tiste občane, ki so nave
ličano godrnjali, ker se jim je 
zdel nepomemben. Ne mislim si
cer razgrinjati vseh problemov, 
ki smo jih v zadnjih dneh priča 
na vseh javnih krajih, predvsem 
pa na zborih stanovalcev, in celo 
sredstva množičnega obveščanja 
skrbijo za predstavitev ene plati 
medalje. Celo Dnevnik je poro
čal o »radikalnem« ukrepu, ki 
naj bi rešil problem gospodarje
nja S K G s tem, da bo enkrat 
mesečno objavil spisek dolžnikov 
v Kamniškem občanu. 

Osebno sem proti takšni salo-
monski rešitvi - »vlačenja« ob
čanov po časopisih,, saj smo ven
dar pravno urejena družba, zato 
rešujmp spore po zakoniti poti. 
(Zakon dovolj jasno opredeljuje 
sankcijo zoper tistega, ki ne pla
čuje stanarine - torej upoštevaj
mo zakon) 

Ne izrekam lažne solidarnosti s 

tistimi, ki se zavestno izmikajo 
plačevanju stanarin in ogrevanja, 
vendar se mi pri teh polemikah 
vsiljujejo naslednja vprašanja: 
- Kdo je dovolil zamenjavo sta
novanj tistim občanom, ki do te
ga niso upravičeni, ali so socialno 
ogroženi in ne morejo ali celo 
niso hoteli plačevati manjših sta
novanj? Nedvomno je takih pri
merov zamenjav stanovanj v Ka
mniku več. 
- A l i sem dolžan plačevati S K G 
storitve, kr jih sploh nisem dele
žen (centralno ogrevanje)? 
- A l i sem res vsako plačano po
ložnico dolžan nositi na S K G za
radi njihove malomarnosti pri te
kočem vodenju evidenc o plačilu 
- torej sem svoje poštenje dolžan 
dokazovati na SKG? 
- Zakaj sem dolžan izpolnjevati 
pogoje iz pogodbe o ogrevanju, 
čeprav jih SKG. ne izpolnjuje? 
(Baje zaradi slabih črpalk, slabe 
izolacije in drugih napak izvajal
ca SKG v nekaterih stanovanjih 
v 4. in 5. nadstropju stan. blokov 
ne morejo ogrevati le-teh do 18 
stopinj, tako sem v celo najhuj
šem mrazu lahko deležen le do 
16 stopinj - torej sem dolžan 
plačevati neko povprečje) - kje 
je pravna zavest? 
- A l i se S K G ne čuti dolžno, da 
me o spremembah višine zneska 
obvesti, tudi o vzrokih za spre
membe, vzrokih najemanja kre
ditov — kdo ima pravico razpola
gati z mojim osebnim dohod
kom? 
- Zakaj je v nekaterih soseskah, 
potrebno toliko kotlovnic in kdo 
ter kako je opravljal tehnični 
prevzem stanovanjskih blokov? 
- Zakaj se problematika central
nega ogrevanja obravnava šele v 
septembru, in to po hitrem po
stopku ter praktično brez mož

nosti alternative? 
- Kdo mi lahko,zagotovi, da ne 
boni tudi letos, kot že več zim, 
zmrzoval v stanovanju kljub te
mu, da storitve plačujem celo za 
naprej, odplačujem kredit, za ka
terega me nihče ni vprašal.. . , 
itd. ' 

Predlog bi bil članek, če bi ho
tel nanizati vse probleme, s kate
rimi se srečujemo stanovalci, za
to se bom omejil še na nekatere 
splošne ugotovitve. 

V celoti se zavedam težkega 
položaja, s katerim se srečuje na
še gospodarstvo, kot tudi dejstva, 
da tudi v energetiki ni prostora 
za improviziranje, kar prejkoslej 
ugotoviš enkrat pozimi, ko bi se 
rad pogrel, in tudi ne pričakujem 
od S K G nemogočega. Upraviče
no pa se sprašujem, od kod S K G 
takšna morala. Bralce Kamni
škega občana po vsej verjetnosti 
zanimajo tudi razlogi za ukrep 
družbenega varstva - ugotovitve 
SDK in organov odkrivanja in ne 
samo to, ali je sosed v seznamu 
dolžnikov. Trdno sem prepričan, 
da se vsaj tretjina teh dolžnikov 
ne izmika plačevanju, ampak na 
tak - sicer nezakonit način izraža 
svojo nemoč, podrejeno vlogo in 
protest nad mačehovskim gospo
darjenjem. Torej je vzrokov za 
neplačevanje več, zlasti pa tiči v 
visečih in nerealiziranih obljubah 
O pomoči pri hišni samoupravi, 
pravnih osebah, ki so snmo fik
tivne in zagotovitvi pravnega 
varstva posameznikom. 

Nesporno je , da vpitje, prikri
vanje lastnih napak, enostransko 
obtoževanje hišnih svetov za 
krivdo, splošna frazeologija in 
nerealizirane obljube še nikoli 
niso bila vodilo k samoupravlja
nju, ustvarjalnosti in resnejšemu 
delu. V. P., Duplica 

Spodbudimo delovanje 
potrošniških svetov 

Organiziranje in delovanje po
trošnikov je sestavni del samou
pravnega organiziranja našega 
družbenega življenja. Proizvod
nja v socialistični družbi ni moti-, 
viraria z dobičkom, temveč je na
menjena zadovoljevanju proi
zvajalnih in življenjskih potreb 
delovnih ljudi in občanov. Zato 
potrošniki ne morejo biti zgolj 
pasivni porabniki predmetov in 
storitev, ampak morajo preko 
svoje samoupravne organizira
nosti aktivno in organizirano 
vplivati na proizvodnjo in bla
govni promet ter tako varovati 
svoje interese glede izbire, kako
vosti ter cen blaga in storitev. 

Žal pa v naši občini potrošniki 
še niso ustrezno organizirani, pa 
tudi potrošniški sveti niso zažive
li, je bilo ugotovljeno na posvetu 
s predsedniki potrošniških svetov 
iz krajevnih skupnosti. 

Posveta so se udeležili tudi 
predstavniki R K SZDL, ki so 
predsednike seznanili s pome
nom, vlogo in nalogami potrošni
kih svetov, obenem pa smo se 
dogovorili za nekatere-konkretne 
naloge. V prvi vrsti je treba pot-
grošnike trdneje samoupravno 
organizirati, zato bomo obliko
vali občinsko konferenco potroš
nikov. Vrsta naših zakonskih ak
tov opredeljuje pravice in dolž
nosti organiziranih potrošnikov, 
a jih potrošniki premalo poznajo, 
zato bo potrebno usposabljanje 
in seznanjanje, kar bo ena prvih 
nalog konference potrošnikov in 
potrošniških svetov. Usposoblje
ni in pripravljeni bodo potrošniki 
na podlagi samoupravnega 'spo

razumevanja in dogovarjanja z 
organizacijami, ki opravljajo 
preskrbo in storitve, kot tudi z 

nadzornimi organi, lahko v večji 
meri vplivali na kakovost in ceno 
blaga in storitev. 

Urejali smo 
smučarsko progo 

Tudi naš razred je sodeloval na 
delovni akciji na Veliki planini. 
Naša naloga je bila očistiti progo. 
Ko smo se zbrali na Šimnovcu, je 
tovariš poslal fante naprej do na
selja koč, dekleta pa smo ostala 
na Šimnovcu. Dobile smo lopate, 
grablje, krampe in se odpravile 
na teren. Nekaj dela so opravili 
že naši predhodniki, zato smo 
pričele z delom nekje na sredini 
proge. Treba je bilo odstraniti 

odvečno kamenje, kar pa sploh 
ni bilo lahko. Pošteno smo popri-
jele za delo in do kosila izpolnile 
normo. Fantje so imeli težje de
lo, saj so odstranjevali vejevje in 
so bili blatni in umazani od smo
le. Po kosilu smo nadaljevali z 
delom. 

Bojana Cevec, Helena Za-
kolšek, novinarski krožek OŠ 
Frana Albrehta, Kamnik 

Novo branje v 
kamniški knjižnici 

Dolar J.: Spomin človeštva - Cankarjeva^založba, 1982 
Vidav L; Banachove elgebre - Društvo matematikov, 1982 
Vidav I.: Uvod v teorijo C - algebre - Društvo matematikov, 1982 
Torkar E.: Jezdeci in sanjač - Držav, založ. Slovenije, 1982 
Heurgon J.: Življenje in navade Etruščanov - Državna založba 

Slovenije, 1982 
Slanovec T.: Sirarstvo - Kmečki.glas, 1982 
Babic B. : Primorska ni klonila - Lipa, Koper, 1982 
Roth J.: Radetzkvjeva koračnica - Mladinska knjiga, 1982 
Stopar L : Grad Pišece - Obzorja Mrb.,'1982 
Stopar L ; Svibno - Obzorja Mrb., 1982 
Stvron S.: Sophiejina odločitev - Obzorja, Maribor, 1981 



Večja prodornost in racionalnost 
pri gradbenikih 

Člani občinske konference 
ZKS Kamnik so se tokrat skupaj 
s sekretarji osnovnih organizacij 
ZK s področja gradbeništva in 
stanovanjske , ter komunalne 
gradnje spoprijeli s problemi, ki 
v določeni meri preprečujejo, da 
bi organizacije združenega dela s 
področja gradbeništva v širšem 
smislu postale učinkovitejše ter 
uspešnejše pri uresničevanju ci
ljev gospodarske stabilizacije na 
tem področju, še posebej pa pri 
stanovanjski gradnji. 

Delovna skupina, ki so jo pri 
oceni stanja ter pri izdelavi pred
logov za boljšo organiziranost 
gradbenikov vodile usmeritve 
lanskoletne problemske konfe
rence Zveze komunistov Slove
nije, je v svoji uvodni besedi na 
konferenci med drugim izposta
vila razdrobljenost kamniškega 
gradbeništva, celoten kompleks 
od pridobivanja in oddajanja 

stavbnih zemljišč preko tesnejše
ga poslovnega sodelovanja in 
skupnega nastopanja posamez
nih O Z D na domačem in tujem 
trgu, slednja zahteva je seveda 
povezana s kvalitetnejšim vklju
čevanjem kamniških kapacitet s 
področja gradbeništva v širšem 
smislu v vdčje poslovne sisteme 
in preko njih na delo v, tujini, 
zlasti Zarja, Alprem, do kako
vostnejšega dela skupnosti sta
novalcev in hišnih svetov, skrat
ka na področju hišne samou
prave. 

Občinska konferenca je osvo
jila ugotovitve delovne skupine 
ter izhajajoč iz. njih ter iz razpra
ve, opredelila konkretne akcijske 
zaključke. 

Veljavno urbanistično doku
mentacijo in prostorski plan je 
treba ustrezno dograditi, tako da 
bodo kot zazidalne površine 

opredeljena predvsem nekvali
tetna zemljišča, ki s kmetijskega 
vidika niso tako zanimiva, kakrš
nih je v kamniški občini še soraz
merno precej. 

Nesprejemljivo je, da se stavb
na zemljišča, ki se sicer pridobi
vajo po veljavni ceni, kasneje 
oddajajo na licitacijah po načelu 
»kdo da več«, saj se na ta način 
neopravičeno pridobivajo velika 
sredstva, poleg tega pa so avto
matično izločeni občani, ki so v 
slabšem ekonomskem položaju. 
Bolj prav bi bilo, če bi bila izde
lana merila in pogoji, na osnovi 
katerih bi lahko opredelili priori
tetno listo vseh zainteresiranih 
ter na tej osnovi dokončno odda
li oziroma prodali stavbno zem
ljišče. 

Še naprej je treba razvijati so
delovanje in povezovanje kamni
ške in domžalske občine na po
dročju komunalne dejavnosti,,*) 

Poplačana vztrajnost 
Ni dolgo tega, ko se je Utok boril za obstoj; v 

prvi vrsti delavci, ki so zmogli moči in so polni 
elana za boljši jutri vztrajali do konca. Ni bilo 
lahko, zato so sedaj lahko ponosni na dosežene 
rezultate in razvoj delovne organizacije. Minila so 
leta anonimnosti Utokove usnjene konfekcije in 
dopolnilnega programa. Kljub znanim težavam in 
problemom v gospodarstvu Utok uspešno dela; še 
več, usnjena konfekcija gradi in si utira pot na 
domačem in tujem trgu. 

Lahko bi dejal, da postaja Utok doma pojem 
kvalitete; to potrjujejo rezultati dela in priznanja, 
ki jih je dobila delovna organizacija na sejmih 
usnja in usnjene konfekcije. Utok je prejel vrsto 
nagrad za kvaliteto, izvirnost in kreacijo; največje 
priznanje v Skopju »BILJAHO«; prvo nagrado 

na sejmu mode v Sarajevu; »ZLATNI OGR
TAČ« na Zagrebškem sejmu in največje prizna
nje za usnjeno konfekcijo »ZLATO KOŠUTO« 

* na Beograjskem sejmu mode. 
Vsa priznanja so odraz uspešnega dela in afir

macije celotnega kolektiva. Krivično bi bilo, da bi 
pozabili na novo formirani T O Z D Maloprodaje, 
ki se uspešno razvija v samostojno maloprodajno 
mrežo. Prodajalni v Kamniku se je v pičlih treh 
letih pridružilo novih deset butičnih prodajaln, 
zlato ne bodite presenečeni, če se boste srečali z 
U tokom v Celju, Mariboru, Titovem Velenju, 
Kopru, Ljubljani, Bledu, Dubrovniku, Sarajevu, 
Zenici in pred kratkim odprto prodajalno v No
vem Sadu. 

Ž. M . 

čemer morajo še posebej razmi
sliti v Komunalnem podjetju, saj 
nam tesnejše poslovno sodelova
nje zagotavlja racionalnejšo izra
bo delovnih sredstev in s tem niž
je cene. 

V kamniški občini sta dva pro
jektivna biroja, v S K G in v Gra
ditelju, zajiatera je nujno, da se 
tesneje povežeta in s tem doseže
ta optimalno izkoriščenost pro
jektantskih kapacitet in seveda 
tudi realnejše možnosti za pro
dor na tuje trge. 

Obstaja še cela vrsta, lahko bi 
rekli relativno drobnih možnosti 
za višjo stopnjo racionalizacije 
gradnje v občini Kamnik. Med 
njimi naj omenimo samo možno
sti organiziranja skupne gramoz
nice, separacijc, betonarne, bolj
šo povezavo gradbene operative 
in inštalaterskih dejavnosti, ki 
trenutno ne presega ravni ko
mercialnih pogodb, in še druge 
skupne usmeritve, ki lahko pri
peljejo do višje kvalitete v ka
mniškem gradbeništvu. 

Občinska konferenca je preve
rila tudi uresničevanje zaključ
kov, ki jih je sprejela na prejšnji, 
osmi seji, v zvezi s konkretizacijo 
sklepov 3. seje C K Z K J in 3. seje 
C K ZKS. Brez dvoma lahko ugo
tovimo, da se je precej spremenil 
način razmišljanja, ko se raz
pravlja o reševanju problemov v 
ustreznih sredinah. Predvsem gre 
za spodbudnejšo orientacijo raz
prav, ki so bolj usmerjene na in
terne probleme, torej na tiste, ki 
jm je mogoče razreševati z lastni
mi močmi, z odgovornejšim in 
vestnejšim delom, z boljšo lastno 
organiziranostjo in tako dalje. Še 
naprej bo treba krep'ti kvalitete, 
kot so osebni zgled, odkritost, 
tovarištvo in druge, ki pa se po
nekod le stežka prebijajo v vsak
danji način dela in obnašanja. Za 
nekatere sredine se postavlja tu
di vprašanje, zakaj se ne uspejo 
ustrezno organizirati in izpeljati 
aktivnosti, ki so za nijih življenj
sko pomembne. Al i gre za poli
tično nepismenost, saj ponekod 
ne znajo izluščiti svojih konkret
nih nalog, ali gre za goli oportu-
nizem, ko ponekod še čakajo, da 
se razmere spremenijo njim v 
prid, namesto da bi se uspešneje 
orientirali znotraj opredeljenega 
ekonomskega okvira, je bilo 
vprašanje, ki so ga zastavili neka
teri razpravljale!. Najbrž bo tre
ba še veliko naporov predvsem v 
smeri spreminjanja mentalitete 
posameznikov, ki še niso dojeli, 
da je vsebina stabilizacijskih pri
zadevanj naša življenjska per
spektiva, ne pa le kratkoročna 
usmeritev. 

M M 

OD VSEPOVSOD 
• Bo bencina in nafte res dovolj? 

Z A G R E B - Zagrebška INA, ki oskrbuje domači trg z 64 odstotki 
nafte, je samo v oktobru predelala okoli 360 tisoč ton nafte. Kot so 
povedali na tiskovni konferenci predstavniki INA, je ta delovna 
organizacija kljub vsem zapletom vendarle pokrila najnujnejše po
trebe domačega trga. Menijo, da se bodo razmere v prihodnjih tednih 
nekoliko izboljšale, tako da bo bencina vsaj za bone dovolj. Poudar
jajo pa, da bo treba vso rapoložljivo nafto pravičneje razdeliti med 
vse porabnike, kajti sedanji začasni ukrepi še niso mogli upoštevati 
vseh specifičnih pogojev posameznih porabnikov goriv. 

• Ker ni deviz, ni strokovne literature 
L I U B I J A N A - Zaradi zaostrenih ekonomskih razmer, predvsem 

zaradi pomanjkanja deviz, se je stanje na področju uvoza strokovne 
in znanstvene literature močno zaostrilo, so poudarili člarti republi
škega komiteja za znanost in tehnologijo. Če bi hoteli uvozniki 
naročiti in seveda tudi plačati vso potrebno tovrstno literaturo, potem 
bi mDrali imeti na voljo 3,4 milijarde dinarjev. Sedaj zbrana sredstva 
pa zadoščajo za uvoz le 60 odsotkov literature, zato so se dogovorili, 
da bodo ob strogi selekciji vendarle skušali uvoziti vsaj 'H) odstotkov 
željene znanstvene in strokovrie literature. 

• Varčevanje je množično 
B E O G R A D - Združenje bank Jugoslavije ugotavlja, da so imeli 

občani .na hranilnih knjižicah bank in poštnih hranilnic za 605 
milijonov dinarjev deviznih in dinarskih prihrankov, kar je za 18 
odstotkov več kot v enakem obdobju lani. Na varčevalca pride okoli 

20 tisoč dinarjev, kar je sicer malo, kot pravijo, je pa varčevanje 
množično. Devizno varčevanje je naraščalo v tem obdobju za dva 
odstotka hitreje od dinarskega. 

• Pobiranje koruze je v zamudi 
B E O G R A D - Do 25. oktobra so koruzo pospravili z 1.69 milijona 

hektarjev polj, kar pomeni, da je bilo delo opravljeno na 75,5 
odstotka površin. Kljub temu bi lahko rekli, da spravilo koruze ne 
teče tako, kot bi moralo, so ugotovili na seji Zadrvžne zveze Jugosla
vije, kar pomeni, da se bo zavlekla tudi setev pšenice. Na Hrvaškem 
pa trenutno stoji"okoli 35 odstotkov traktorjev, saj ni gum in drugih 
nadomestnih delov, zagrebška gospodarska banka pa nima dovolj 
denarja, da bi jih uvozila. 

• Kako pravočasno do umetnih gnojil? 
L J U B L J A N A - Prihodnje leto bodo slovenski kmetje potrebovali 

skupaj nekaj več kot 263 tisoč ton umetnih gnojil, če bodo hoteli s 
tem pognojiti približno polovico obdelovalnih površin. Zaradi vseh 
sedanjih težav pa bo uspeh že, če bodo kmetje dobili vsaj 240 tisoč 
ton umetnih gnojil, to je toliko, kot letos. Zato na splošnem združe
nju kmetijstva, živilske industrije in prehrane Slovenije menijo, da bi 
bilo najbolje, če bi se z umetnimi gnojili kmetje oskrbeli do konca 
leta, kajti 70 odstotkov gnojil bodo potrebovali že spomladi. 

• Večja nezaposlenost na Hrvaškem 
Z A G R E B - Konec letošnjega leta je bilo pri sisih za zaposlovanje 

v sosednji Hrvaški pripravljenih nekaj več kot 92 tisoč nezaposlenih, 
kar je za 15,1' odstotka več kot v istem obdobju lani. Mednezaposle-
nimi je 70 odstotkov ljudi, starih do 27 let, od skupnega števila 
nezaposlenih je 61 odstotkov žena. 

Pomoč domačinom v prostem času krepi prijateljske vezi 

Vaje za boljšo 
obrambno 
pripravljenost 

Po letnem programu dela občinskega štaba teritorialne obrambe 
Kamnik, smo oktobra izvedli tridnevno vzgojo občinskega štaba TO 
in dela prištabnih enot. Poudarek je bil na odpravljanju pomanjklji
vosti v štabnem delu, ki so se pokazale v lanskoletni vaji 
»NNNP/KAMNfK-81«, kakor tudi nadaljnjemu usposabljanju in 
urjenju starešin in vojakov v najtežjih pogojih boja. 

Kot na prejšnjih vajah, moramo tudi tokrat ugotoviti kup dobrih 
stvari, a tudi pomanjkljivosti. Pohvaliti moramo zavzetejst in delav
nost starešin, kakor tudi vojakov, kar je odraz splošnih prizadevanj 
naše družbe za boljšo obrambno usposobljenost. 

Lahko trdimo, da smo pri vzgoji štabov in enot dosegli takšen nivo, 
da kar najracionalneje trošimo sredstva. Vsakdo izmed nas se za
veda, da je to naš skupni denar, ki ga odvajajo iz sredstev združenega 
dela za SLO in DS. Hrano pripravljamo na terenu, starešine pa še 
večkrat opdovedujejo svojim dnevnicam, včasih celo kilometrinam. 
Vsekakor so to akcije, katere je treba pozdraviti. s 

Med vajo so nas obiskali predstavniki družberio-politične skupno
sti in družbenopolitičnih organizacij, kar kaže zavzetost in prizadev
nost, predvsem pa odgovornost omenjenih predstavnikov za 
obrambne priprave in usposobljenost naših štabov in enot. 

Zaradi vsebine vaje z nami niso sodelovali predstavniki krajevnih 
skupnosti, kar je na drugih vajah stalna praksa. Pohvaliti pa moramo 
domačine, pri katerih smo prebivali, za sprejem, pomoč, kakor tudi 
korekten odnos do naših pripadnikov TO. 

Poleg uspešnega reševanja nalog, moramo izpostaviti predvsem 
dobre lovariške odnose, aktivnosti aktiva Z K , disciplino pripadnikov 
ter prijetno vzdušje na vaji. To je vsekakor ena najpomembnejših 
kvalitet, ki zagotavlja uspešno izvajanje zastavljenih nalog. 

Poleg dobrih strani vaje, je treba opozoriti tudi na napake. Zato so 
aktiv Z K , kakor tudi starešine in pripadniki TO napake na analizah 
temeljito obravnavali, kar je osnova za načrtno delo vnaprej. 

Lahko trdimo, da je vaja dosegla sVoj namen in še enkrat pokazala 
nujnost obrambnega in samozaščitnega usposabljanja pripadnikov 
teritorialne obrambe. 

JOŽE A R K O 

Mladi, kultura, ulica 
in pesmi ciganov 

V sredo, 27. oktobra, ob 18. 
uri so verjetno marsikaterega 
Kamničana, ki je hitel mimo ka
varne VERONIKA, zmotili zvo
ki, ki so se razlegali z dvorišča za 
kavarno. 

Nekateri so obstali samo za 
trenutek in odhiteli naprej, tisti 
bolj radovedni pa so se približali 
skupini malce čudno oblečenih 
mladih, ki so sedeli okoli maj
hnega ognja. 

Od tod so se namreč razlegali 
glasovi, spremljani z jesensko 
otožnimi zvoki kitar, harmonike 
in violine ter žvenketajoč ritem 
tamburina. Naokoli so bili ra
zmetani stari lonci, vrči, cunje in 
napol polomljeni zaboji. Okoli 
skupine se je nabiralo vedno več 

•gledalcev, ki so nekako zamak
njeno strmeli v ogenj in poslušali 
preproste, zdaj otožne, zdaj živ
ljenja polne pesmi, dokler jih ni 
iz zamaknjenosti prebudila hitra, 
že skoriij divja glasba. Tako so se 
približno tričetrt ure menjavale 
recitirane in pete pesmi. In, če ne 
bi bili ti obrazi ob ognju le ne
kam preveč znani s kamniških 
ulic, bi verjetno marsikdo vzkli
knil: »Le kaj počno ti cigani v 
Kamniku?« 

Ti cigani so »cigani« posebne 
vrste - člani kamniške gledališke 
dramske skupine »PF.DENJMO-
ŽIC«, ki je skupaj s komisijo za 
kulturo pri O K ZSMS ob XI. 
kongresu ZSMS pripravila recital 
ciganske poezije z naslovom: 
PESMI C I G A N O V . 

Mladinska dramska skupina 
»PEDFNJMOŽIC«? Za skupi

no s tem imenom verjetno še ni
ste slišali, njeni člani pa si bomo 
prizadevali, da bo to ime čim 
večkrat pred vašimi očmi in v 
vaših ušesih. Pravzaprav pa, če 
gledamo s pravno-formalne stra
ni, dramska skupina »PEDENJ-
MOŽIC« sploh še ne obstaja. 

Skupina mladih, v glavnem 
študentov, se je naveličala mrtvi
la, ki že lep čas vlada na tem 
področju (in ne samo na tem) v 
Kamniku in je zato v petek, 22. 
oktobra v gostilni Pod gradom 
ustanovila omenjeno skupino, 
izvolila predsednika, tajnika in 
blagajnika. Okvirno smo se do
govorili o namenu in programu 
skupine, zapisnik pa je podpisalo 
21 članov. 

Ker pa je pot od besed k deja
njem včasih tako dolga, da po- 1 

tem slednjih sploh ni, smo se od
ločili, da bomo začeli z dejanji 
takoj, še preden bodo stekli po
stopki za registracijo skupine. 
Tako smo pripravili recital, če
prav še nimamo ne svojih prosto
rov, ne finančne podpore. 

Nujno potrebujemo predvsem 
prostor, kjer bi se lahko zbirali in 
vadili in vsaj nekaj denarja. Ra
čunamo na najširšo' podporo, 
predvsem s strani OK ZSMS in 
Z K O . 

In zakaj se ne priključimo že 
kakšnemu obstoječemu društvu? 
Preprosto zato, ker društvo, ki bi 
delovalo v skladu z našimi želja
mi in interesi ne obstaja. Imamo 
kar precej izkušenj in vemo, kaj 
hočemo, pa tudi volje zaenkrat 
še ne manjka 

A N D R E J K L E M E N C 



Novembrske seje zborov skupščine občine 
Tudi ta mesec se bodo zbori Skupščine občine Kamnik sestali 

ločeno, in sicer 
5. seja družbenopolitičnega zbora bo 
v torek, 16. novembra ob 16. uri 
5. seja zbora združenega dela bo 
v četrtek, 18. novembra ob 16. uri 
5. seja zbora krajevnih skupnosti bp 
v petek, 19. novembra ob 16.30 

Vse seje bodo v sejni dvorani Skupščine občine Kamnik, II. 
nadstropje. 

DNEVNI R E D : 
1. Izvolitev komisije za verifikacijo pooblastil in poročilo komisije 
2. Odobritev zapisnika 

- 4. seje družbenopolitičnega zbora z dne 27. septembra 
- 4. seje zbora združenega dela z dne 29, septembra . 
- 4. seje zbora krajevnih skupnosti z dne 30. septembra. 

3. Informacija o sedanjih gospodarskih gibanjih v občini Kamnik 
4. Informacija o preskrbi z osnovnimi živili, prevozi na delo in o 

delovnem času 
5. Predlog samoupravnega sporazuma o usmeritvi dela prodajne 

cene bencina in plinskega olja 
6; Osnutek sprememb in dopolnitev odloka o nadomestilu za upo

rabo stavbnega zemljišča na območju občine Kanonik 
7. Predlog spremembe odloka o določitvi enot števila sodnikov in 

števila sodnikov porotnikov Temeljnega sodišča v Ljubljani ter 
določitvi enot in števila namestnikov Temeljnega javnega tožil
stva v Ljubljani 

8. Predlog spremembe dogovora o zagotavljanju pogojev za delo 
Temeljnega sodišča v Ljubljani in Temeljnega javnega tožilstva 
v Ljubljani 

9. Predlog odloka o ukrepih za zmanjšanje porabe toplotne ener
gije 

10. Predlog spremembe odloka o novelaciji urbanističnega načrta za 
območje Kamnika 

11. Predlog sprememb in dopolnitev odloka o noveliranem urbani
stičnem redu za območje občine. Kamnik 

12. Predlog;spremembe odloka o zagotavljanju in usmerjenju sred
stev za intervencije v proizvodnji hrane v obdobju 1982-1985 v 
občini Kamnik 

13. Pooblastilo Izvršnemu svetu SO Kamnik, da odloča o izplačeva
nju osebnih dohodkov v O Z D , ki poslujejo z izgubo 

14. Soglasje k: 
- samoupravnemu sporazumu o ustanovitvi Samoupravne skup

nosti za zaposlovanje 
- samoupravnemu sporazumu o ustanovitvi Občinske zdrav

stvene skupnosti Kamnik 
- statutu Občinske zdravstvene skupnosti Kamnik 

15. .Volitve in .imenovanja 
16. Delegatska vprašanja 

Točke 1, 10, 11 in 12 obravnavata samo zbora združenega dela in 
krajevnih skupnosti. 
A d 3) Informacija o sedanjih gospodarskih gibanjih v občini -

Komite za družbenoekonomski razvoj je zbral nekatere okvirne 
kazalce gospodarskih gibanj v prvih devetih mesecih letošnjega leta. 
Informacija bo v popolnejši obliki posredovana O Z D po 15. 11. 
1982, ko bo na osnovi predloženih periodičnih obračunov za devet 
mesecev letošnjega leta možno kvalitetneje opraviti analizo stanja na 
področju gospodarstva in negospodarstva. Fizični obseg proizvodnje 
ima še nadalje ugodno rast tako v prvih šestih mesecih letošnjega 
leta. Boljši kot v šestih mesecih so rezultati na področju poslovnega 
uspeha gospodarstva. Zaskrbljujoče pa je področje izgub. Te so se od 
6 mesečnega periodičnega obračuna povečale. Med DO z izgubo ni 
več Komunalno podjetje Kamnik, pa tudi ne T O Z D Kamniktit D O 
Kemijska industrija Kamnik. Izguba v DO Eta ni visoka, vendar 
visoke zaloge gotovih izdelkov opozarjajo na resnost položaja, v 
kateri se je ta DO znašla. Nasploh rezultati poslovanja kažejo, da bo 
kamniška občina dosegla v letošnjem letu ugodnejše rezultate kot pa 
jih dosega gospodarstvo Slovenije. Pričakovati je realno rast družbe
nega proizvoda (1,5%), investicijska, skupna in splošna poraba pa se 
giblje pod resolucijskimi določili. Ukrepi Zveznega izvršnega sveta 
za vzpodbujanje izvoza-še posebno devalvacije dinarja, bodo v glo
balu ugodno vplivali na rast dohodka tistih organizacij, ki so usmer
jene v izvoz. Indeks izvoza je sicer nekoliko upadel, a lahko pričaku
jemo, da se bo do konca leta še nekoliko povečal. Gospodarstvo 
opozarja, da usmeritve za zmanjšanje izvoznih stimulacij niso pra
vilne, ker bi s tem razvrednotili učinke devalvacije. Komite za 
družbenoekonomski razvoj.razmišlja o dodatnih stimulacijah v ok
viru občine; osnutek samoupravnega sporazuma bo predložen Izvrš
nemu svetu novembra. Komite za družbenoekonomski razvoj, bo na 
seji skupščine posredoval delegatom tudi informacijo o uresničeva
nju dogovora družbene usmeritve razporejanja dohodka v prvih 
devetih mesecih letošnjega leta. 

Ad 4) Informacija o preskrbi z osnovnimi živih*, prevozi na delo in 
o delovnem času 

Informacija o preskrbi z osnovnimi živili je bila objavljena v 
prejšnji številki Kamniškega občana na osnovi podatkov, ki jih je 
posredovala D O Kočna Kamnik; informacija o prevozih na delo bo 
posredovana na skupščini. 

O problematiki razporeditve delovnega časa je razpravljal izvršni 
svet skupščine občine Kamnik na 16. seji 28. oktobra in zaradi 
racionalnejšega izkoriščanja in varčevanja električne in drugih vrst 
energije ter boljše izkoriščenosti delovnega časa sprejel ustrezna 
priporočila in jih posredoval vsem organizacijam združenega dela na 
območju občine. 

Zavedajoč se pomena omenjenih vprašanj je izvršni svet prevzel 
obvezo, da bo poskrbel za usklajeno prerazporeditev delovnega časa 
s prometnimi, vzgojno-varstvenimi in drugimi dejavniki in s tem 
pripomogel k razreševanju vprašanj, ki se bodo ob tem pojavljala. 
Izvršni svet je sprejel tudi odredbo o razporeditvi delovnega časa v 
upravnih organih. 

Ad 5) Predlog samoupravnega sporazuma o usmeritvi dela pro
dajne cene bencina in plinskega olja 

Skupščina republiške skupnosti za ceste Slovenije je na 24. seji 3. 
6. 1982 obravnavala in sprejela finančni načrt republiške skupnosti 
za ceste za leto 1982. 

Posledice, ki izhajajo iz nastalega finančnega stanja presegajo 
pristojnost in odgovornost republiške skupnosti za ceste, zato skup
ščina skupnosti seznanja z nastalo situacijo tudi skupščine občin SR 
Slovenije ter druge dejavnike, odgovorne za urejanje nastalega sta
nja. 
Ad 6) Osnutek sprememb in dopolnitev odloka o nadomestilu za 
uporabo stavbnega zemljišča na območju občine Kamnik 

Skupščina občine Kamnik je leta 1977 na podlagi zakona o uprav
ljanju in razpolaganju s stavbnim zemljiščem sprejela odlok o nado
mestilu za uporabo stavbnega zemljišča. 

Leta 1979 je izvršni svet Skupščine občine Kamnik podpisal dogo
vor o usklajevanju meril za določanje nadomestila za uporabo stavb
nega zemljišča, ki zavezuje občinsko skupščino, da odlok prilagodi 
določilom tega družbenega dogovora. Izvršni svet Skupščine občine 
Kamnik smatra, da je potrebno sprejeti odlok iz leta 1977 dopolniti 
in spremeniti predvsem v členih, ki se nanašajo na višino nadomestila 
za uporabo stavbnega zemljišča. V spremembah je upoštevana tudi 
sedanja komunalna.urejenost posameznih naselij v občini Kamnik. V 

predloženem osnutku odloka se predlaga, da se sredstva nadomestila 
iz naslova počitniških hišic namenijo za financiranje nadaljnega 
razvoja RTC Velika planina. Ostala zbrana sredstva se tako kot do 
sedaj namenijo za graditev omrežja komunalnih objektov in naprav 
primarnega pomena v krajevnih skupnostih, kjer se nadomestilo 
zbira. Med komunalne objekte splošnega družbenega pomena, ki se 
bodo vzdrževali in financirali iz tega prispevka, sodijo zlasti: vzdrže
vanje občinskih cest I. kategorije in zunanja razsvetljava ob teh 
cestah. Za navedene objekte bo potrebno v prihodnje izločiti sred
stva za amortizacijo. 

Izvršni svet predlaga skupščini, da sprejme osnutek odloka o 
spremembah in dopolnitvah odloka o nadomestilu za uporabo stavb
nega zemljišča na območju kamniške občine in predlaga, da javna 
razprava o osnutku odloka poteka do 10. decembra 1982. 

Ad 7) Predlog spremembe odloka o določitvi enot števila sodnikov 
in števila sodnikov porotnikov Temeljnega sodišča v Ljubljani ter 
določitvi enot in številu namestnikov Temeljnega javnega tožilstva v 
Ljubljani 

Ad 8) Sprememba dogovora o zagotavljanju pogojev za delo 
Temeljnega sodišča v Ljubljani in Temeljnega javnega tožilstva v 
Ljubljani 

Skupnost občin ljubljanske regije je na pobudo Temeljnega sodi
šča Ljubljana in Temeljnega javnega tožilstva Ljubljana posredovala 
predlog spremembe navedenega odloka in spremembo navedenega 
dogovora. 

Sprememba navedenega odloka se nanaša na spremembo števila 
sodnikov porotnikov, ki je določeno v drugem členu odloka, in sicer 
od 1500 na 1740 sodnikov porotnikov. 

Temeljno sodišče v Ljubljani namreč ugotavlja, da je število 1500 
sodnikov porotnikov za ljubljansko regijo glede na povečan obseg 
pripada zadev premajhno, ker je opravljanje družbene funkcije 
sodnikov porotnikov, zlasti v nekaterih enotah Temeljnega sodišča 
dokaj frekventno in so nekateri sodniki porotniki udeleženi pri 
sodnih obravnavah pogosteje. Zaradi tega Temeljno sodišče prosi za 
spremembo navedenih samoupravnih aktov. 

O tej problematiki je potekala razprava tudi v odboru za kadrov
ska vprašanja pri Medobčinskem svetu SZDL ljubljanske regije, kjer 
je bilo sprejeto stališče, da bi se za naslednje mandatno obdobje 
število sodnikov porotnikov ustrezno povečalo. 

Izvršni svet je obravnaval spremembe odloka in dogovora ter 
predlaga vsem trem zborom občinske skupščine, da jih sprejme. 
Ad 9) Predlog odloka o ukrepih za zmanjšanje porabe toplotne 
energije 

Izvršni svet skupščine občine je na seji 14. oktobra t. I. sprejel 
sklepe o ukrepih za zmanjšanje porabe toplotne energije v občini in. 
jih posredoval organizacijam združenega dela, objavljeni pa so bili 
tudi v Kamniškem občanu št. 18, (delegatska priloga). 

DELEGATSKA 
PRILOGA 

gradivo pripravlja 
INDOK SLUŽBA 
Skupščine občine 

Kamnik tel.: 831-311 

Po zakonu o energetskem gospodarstvu sprejemajo občinske skup
ščine odloke za urejanje omenjenih vprašanj. Zato je izvršni svet 
skleniL.da bo predlagal občinski skupščini sprejem ustreznega odloka 
o ukrepih za zmanjšanje porabe toplotne energije, 
Ad 10) Predlog spremembe odloka o novelaciji urbanističnega na
črta za območje Kamnika 

Zemljišče pare. št. 395/2 k. o. Stranje leži na robu območja 
zazidalnega otoka SS 1 Stranje, za katerega se po noveliranem načrtu 
za območje Kamnika zahteva izdelava zazidalnega načrta. 

Ker zazidalni načrt za navedeno območje še ni izdelan in sprejet, je 
Stanovanjsko in komunalno gospodarstvo - kot pooblaščena stro
kovna organizacija predlagalo, da se zemljišče pare. št. 395/2 izv
zame iz zazidalnega otoka in urbanistično ureja na podlagi izdelane 
lokacijske dokumentacije, s čemer bi se lastniku tega zemljišča 
omogočila gradnja stanovanjske hiše. Predlog odloka je obravnaval 
izvršni svet občinske skupščine in predlaga zboroma, da sprejmeta 
odlok o spremembi odloka o novelaciji urbanističnega načrta za 
območje Kamnika. 
Ad 11) Predlog spremembe odloka o noveliranem urbanističnem 
redu za območje občine Kamnik 

Območje Tuhinjske doline ureja noveliran urbanistični red, ki ga 
"je sprejela občinska skupščina. 

Izvršni svet skupščine občine je sprejel pobudo nekaterih krajev
nih skupnosti v Tuhinjski dolini za spremembo in dopolnitev urbani
stičnega reda. Ljubljanski urbanistični zavod, kot pooblaščena orga
nizacija je pripravil predlog za spremembo in dopolnitev urbanistič
nega reda. 

v skladu z določili Zakona o urbanističnem planiranju je osnutek 
sprememb in dopolnitev bil s sklepom izvršnega sveta javno razgr
njen. V času javne razgrnitve nanj ni bilo pripomb. 

Spremembe in dopolnitve se nanašajo na prekvalifikacijo neplo
dnih površin v zazidljive površine med naseljema Šmartno in Laze v 
Tuhinju, severno od regionalne ceste do gozdnih (na severu) oz. 
kmetijskih obdelovalnih površin (na vzhodu). 

Predlog odloka je obravnaval izvršni svet in predlaga zboroma, da 
sprejmeta odlok o spremembah in dopolnitvah odloka o noveliranem 
urbanističnem redu za območje občine Kamnik. 
Ad 12) Predlog spremembe odloka o zagotavljanju in usmerjanju 
sredstev za intervencije v proizvodnji hrane v obdobju 1982-1985 v 
občini Kamnik 

Republiški komite za zakonodajo je opozoril skupščino občine 
Kamnik na nepravilnost v besedilu odloka o zagotavljanju in usmer
janju sredstev za intervencije v proizvodnji, hrane v obdobju 
1982-85 v občini Kamnik, ki sta ga zbor krajevnih skupnosti in zbor 
združenega dela sprejela 23. junija 1982. 6. Člen navedenega odloka 
določa, da le-ta začne veljati 8. dan po objavi v Uradnem listu SRS, 
to je 9. julija 1982, uporabljal pa naj bi se od 1. julija 1982. S to 
določbo se daje odloku učinek za nazaj, kar je v nasprotju z določ
bami 258., 259. in 261. člena ustave SR Slovenije. 

Izvršni svet SO Kamnik je predlog odloka obravnaval na seji 28. 
oktobra in predlagal zboroma občinske skupščine, da sprejmeta 
odlok o spremembi odloka o zagotavljanju in usmerjanju sredstev za 
intervencije v proizvodnji hrane v obdobju 1982 do 1985 v občini 
Kamnik. 
Ad 13) Pooblastilo izvršnemu svetu SO Kamnik, da odloča o izplače
vanju osebnih dohodkov v OZD, ki poslujejo z izgubo 

Zakon o zajamčenem osebnem dohodku in izplačevanju osebnih 
dohodkov v organizacijah združenega dela, ki poslujejo z izgubo 
določa, da lahko skupščina družbenopolitične skupnosti ali od nje 
pooblaščen organ dovoli temeljni organizaciji na njeno zahtevo 
izplačiloakontacije osebnih dohodkov v večjem obsegu od tistega, ki 
je določen v prvem odstavku 17. člena navedenega zakona, če 
ugotovi objektivni značaj vzrokov za izgubo ali oceni, da je zaradi 
narave in pomena veljavnosti to opravičljivo. 

Ker sta julija letos Titan, T O Z D Livarna z obdelavo in Komunalno 
podjetje Kamnik že podala tovrstni vlogi, je izvršni svet o tem 
razpravljal in sklenil, da obema delovnima organizacijama dovoli 
izplačevanje osebnih dohodkov v skladu z veljavnimi samoupravnimi 
splošnimi akti, ki veljajo za področje delitve osebnih dohodkov v tej 
delovni oz. temeljni organizaciji. Glede na to, da se lahko podobni 
primeri ponovijo in bo potrebno hitro ukrepati, predlaga izvršni svet 
zborom skupščine, da ga v skladu z zakonom pooblastijo za ukrepa
nje v teh primerih. 

Sestali se bodo delegati skupščine občinske 
raziskovalne skupnosti 

2. seja skupščine občinske raziskovalne skupnost^ bo v petek, 
12.11. 1982 ob 12. uri v sejni dvorani skupščine občine Kamnik 
D N E V N I R E D : 

1. Izvolitev verifikacijske komisije in poročilo 
2. Potrditev sklepov 1. seje skupščine 
3. Podelitev nagrad in priznanj inovatorjem ORS Kamnik za leto 

1981 
4. Devetmesečna realizacija finančnega načrta o stanju 30. 9. 1982 
5. Informacija o nadaljevanju raziskave termalne vode Vaseno 
6. Sprememba 5. člena statuta ORS Kamnik o načinu delegiranja 

delegatov v skupščini ORS 
7. Sklep o oblikovanju in nalogah skupnih organov ORS 
8. Pobuda za razveljavitev razpisa za vodjo Skupne strokovne 

službe SIS občine Kamnik 
9. Predlog samoupravnega sporazuma o ustanovitvi Skupne stro

kovne službe SIS občine Kamnik s predlogi sprememb 
10. Zahtevek delovne organizacije Titan za oprostitev plačila pri

spevka za ORS Kamnik 
11. Predlog podpisnikov za ORS Kamnik 
12. Delegiranje predstavnika v komite za družbenoekonomske 

odnose SO Kamnik 
13. Delegatska vprašanja 
AD 3) 

ORS Kamnik bo na 2. seji skupščine podelila nagradi in priznanja 
dvema inovatorjema za tehnične izboljšave v procesu dela za leto 
1981. Nagrajenca sta dipl. ing. Janez Štefula za tehnično izboljšavo 
»rezanje kartonskih stročnic« in K V kovinostrugar Ciril Vinšek za 
tehnično izboljšavo »brfišenje odrezanih ploščic«. S svojimi izboljša
vami sta delovni organizaciji KIK že v letu 1981 prihranila precejšnjo 
vsoto deviznih dinarjev, ki bi jih'porabili za nakup podobnih naprav. 
Potrebno je, da delovne organizacije uskladijo svoje samoupravne 
akte o inovacijski dejavnosti na osnovi Zakona o izumih in tehničnih 
izboljšavah ter tako spodbudijo ustvarjalno inovacijsko delo posa
meznikov in skupin. 
A D 4) 

ORS se s 1. 7. 1982 prispevna stopnja ni spremenila, ker ni bilo 
izkazanih viškov, niti jih ni pričakovati. Tako je stopnja ostala 
nespremenjena 0,12% od dohodka T O Z D in delovnih skupnosti. 

Polletna realizacija finančnega načrta izkazuje prihodke v višini 
45,7% to je 2.542.074,15 din, odhodke pa v višini 3,5% realizacije 
ali 196.979,90 din. Razlika med prihodki in odhodki znaša 
2.346.094,25 din. Sredstva se tekom polletja niso natekala kot je 
planirano po finančnem načrtu, zato je izkazan primanjkljaj v višini 

Devetmesečna realizacija finančnega načrta ravno tak"o izkazuje 
primanjkljaj. Tako je bil priliv sredstev do 30. 9. 1982 v višini 
3.775.775,05 din ali 62,7% od planiranih sredstev. Praviloma pa bi 
moral biti prihodek realiziran v \jišini 75%. 

Odhodki so bili realizirani le za 7,5% ali 417.251,20 din. Razlika 
med prihodki in odhodki znaša 3.358.523.85 din. 

Odbor za družbeno planiranje je obravnaval nastali primanjklaj in 
skupščini predlaga, da sprejme ustrezen sklep o vplačilu razlike med 
obračunano obveznostjo po predpisanih stopnjah od dohodka zava
rovancev in vplačano akontacijsko vrednostjo. Sklep oblikovan v tem 
smislu pa se naj objavi v Ur. 1. SRS in sicer za poravnavo obveznosti 
za obdobje januar-september. 

Obrazložitev: Po zakonu o ohračunavanju in plačevanju prispev-^ 
kov za zadovoljevanje skupnih potreb na področju družbenih dejav
nosti (Ur. 1. SRS št. 33/80) plačajo T O Z D in delovne skupnosti 
prispevke od dohodka, kjer je osnova dohodek T O Z D oziroma 
delovne skupnosti v obliki akontacij. Mesečne akontacije so izraču
nane na podlagi dvanajstin obveznosti obračunane po dohodku za 
preteklo leto. S periodičnimi obračuni se sicer ugotavljajo in obraču
navajo obveznosti v tekočem letu, le da te razlike T O Z D in delovne 
skupnosti ne nakazujejo sproti. V smislu 12. člena citiranega zakona 
vplačajo razliko med obračunano in plačano obveznostjo le, če je 
skupščina interesne skupnosti sprejela sklep o vplačilu navedene 
razlike. 
AD 5) 

Na 1. seji programskega sveta Nafta plin in termalne vode pri 
Raziskovalni skupnosti Slovenije, dne 24. 9. 1982 je Geološki zavod 
iz Ljubljane podal predlog o nadaljevanju del II. faze raziskovalne 
naloge »Termalne vode Vaseno v Tuhinjski dolini«. Raziskovalna 
skupnost Slovenije je ta predlog osvojila in zagotovila v ta namen 
3.000.000 din in ne samo 1.000.000 din, kot je bilo prvotno dogovor
jeno. ORS* Kamnik bo zagotovila 4.000.000 din iz sredstev, ki se 
zbirajo po stopnji 0,12% od dohodka T O Z D in delovne skupnosti. V 
II. fazi bi bila izvrtana globoka raziskovalna vrtina na podlagi rezulta
tov raziskav I. faze, ki že poteka. Nadaljevanje raziskave je potrebno, 
da bi detajlno določili hidrološke parametre vodonosnikov s ter
malno vodo in s tem možnosti njenega izkoriščanja. 
AD 6) 

Popravek 5. člena statuta ORS Kamnik je na osnovi predloga 
volilne komisije pri O K SZDL Kamnik, ki predlaga vsem skupščinam 
SIS, da na osnovi pobude temeljnih sredin preoblikujejo konference 
delegacij: 

a) KS Kamniška Bistrica, Godič in Crna v konferenco delegacij za 
SIS družbenih dejavnosti 

b) Iz konference delegacij Zg. Tuhinj, Šmartno in Pšajnovica naj 
se izloči Pšajnovica 

c) Graditelj in Gradbinec naj oblikujeta svojo konferenco delega
cij 

č) Konferenco delegacij naj oblikujeta Alprem in Zarja 
d) Skupščine interesnih dejavnosti tako povečajo število delegat

skih mest za 3 mesta. 
Popravek statuta ORS Kamnik se tako spremeni in glasi: 
Občinsko raziskovalno skupnost Kamnik upravlja skupščina, ki jo 

sestavljajo delegati ustanoviteljev kot uporabnikov raziskovalnih 
storitev in raziskovalnega dela. 

Skupščina šteje 33 delegatskih mest zbora uporabnikov. 
Ad8) V 

Predsedstvo O K SZDL Kamnik je na svoji 33. seji, dne 2. 7. 1982, 
obravnavalo pobudo družbenega pravobranilca samoupravljanja ob
čine Kamnik, 6 preklicu razpisa za vodjo skupnih služb SIS. V skladu 
s predlogom družbenega pravobranilca samoupravljanja je predsed
stvo razpravljalo tudi o kandidatu za v. d. vodjo skupnih služb SIS in 
predlaga skupščinam SIS družbenih dejavnosti, da z v. d. vodjo 
skupnih služb SIS imenujejo Zvoneta Cveka, zaposlenega na od
delku SLO pri skupščini občine Kamnik. 



Ad 9) 
Da bi se zagotovilo opravljanje del, ki so potrebna za nemoteno 

delovanje skupnosti in njihovih organov, bo na skupščini obravnavan 
samoupravni sporazum o ustanovitvi in organizaciji skupne stro
kovne službe SIS občine Kamnik. K temu sporazumu naj bi pristopile 
in ga sprejele vse interesne skupnosti, teh je trinajst, s ciljem, da se 
zagotovi opravljanje strokovnih, administrativnih, pomožnih in tem 
podobnih del ter z racionalnim, ekonomičnim in enotnim uresničeva
njem skupnih in splošnih interesov. S tem sporazumom se določa 
organizacijo strokovne službe, delovno področje, način koordinacije 
dela in financiranje službe ter druge pomembnejše naloge, ki so v 
sporazumu podrobno opredeljene: 
Ad 10) 

Tovarna kovinskih izdelkov T I T A N T O Z D Livarna z obdelavo 
»ENA« prosi občinsko raziskovalno skupnost, da ji zmanjša obvez
nosti plačila prispevka ali celo oprosti po stopnji 0,12% od dohodka 
za leto 1982, kar znaša za leto 1982 okrog 200.000 din. To oprostilo 
naj bi trajalo do konca sanacije tozd. Svojo prošnjo delovna organi
zacija uteljuje s tem, da je DS na podlagi 31. člena Zakona o sanaciji 
O Z D sprejel več sklepov, med drugim tudi sklep, da izvršnemu svetu 
SO Kamnik in drugim SIS pošlje zahtevek o znižanju prispevnih 
stopenj, davkov in drugih prispevkov, zaradi nastale situacije. 

Odbor za družbeno planiranje je problematiko delovne organiza
cije T ITAN obravnaval in zadevo prepustil v obravnavo in dokončno 
odločitev skupščini ORS. 
Ad 12) 

Komite za družbenoekonomski razvoj skupščine občine Kamnik 
predlaga vsem SIS družbenih dejavnosti občine Kamnik, da delegi
rajo predstavnika v Komite za družbenoekonomski razvoj in sicer 
Janeza PERNUŠA, zaposlen kot direktor Doma upokojencev Ka
mnik. 

Menimo, da bo predlagani s svojo družbeno aktivnostjo in pozna
vanju področja družbenih dejavnosti, lahko uspešno sodeloval pri 
komiteju. 

S T R O K O V N A SLUŽBA ORS 

Seja občinske skupnosti socialnega skrbstva 

Podaljšan rok za ustanovitev centra za 
socialno delo v Kamniku 

12.'oktobra so se na 2. seji sestali delegati obeh zborov skupščine 
občinske skupnosti socialnega skrbstva (v nadaljevanju OSSS). V 
odsotnosti predsednika skupščine je sejo vodila namestnica predsed
nika Marija Rotova. 

Ob pregledu sklepov 1. seje skupščine so se delegati seznanili s 
predlogom volilne komisije pri OK SZDL Kamnik, ki je upoštevala 
pripombe o oblikovanju konferenc delegacij, izrečene skoraj na vseh 
skupščinah samoupravnih interesnih skupnosti. Volilna komisija je 
predlagala da: 

- KS Kamniška Bistrica, Godič in Črna oblikujejo konferenco 
delegacij za samoupravne interesne skupnosti družbenih dejavnosti, 

- se Pšajnovica izloči iz konference delegacij KS Zg. Tuhinj, 
Šmartno in Pšajnovica, 

- Graditelj in Gradbinec oblikujeta svojo konferenco delegacij, 
- konferenco delegacij oblikujeta tudi Alprem in Zarja, 
- skupščine interesnih skupnosti povečajo število delegatskih mest 

za 3. Delegati so z navedenim predlogom o oblikovanju konferenc 
delegacij soglašali. 

Devetmesečna realizacija finančnega načrta je pokazala, da je 
skupnost poslovala v mejah predvidenega. 

Do konca septembra je bila realizacija prihodkov 75%, v predvi
deni višini so se gibali tudi odhodki - 70%. V obrazložitvi finančnega 
načrta so bila vsa odstopanja po posameznih postavkah ustrezno 
pojasnjena. 

Na osnovi polletne realizacije je bil izdelan predlog rebalansa 
finančnega načrta skupnosti s tem, da se pridobijo sredstva za investi
cijo za Center za usposabljanje in varstvo invalidnih oseb v Mengšu, 
ki še vedno potrebuje sredstva za nadaljno usposobitev prostorov, v 
katerih bi lahko izboljšali pogoje za delo. V Centru je bilo v drugem 
polletju letošnjega leta vključenih v varstvo sedem oseb iz Kamnika. 

Za- letošnje leto je plan predvideval sredstva v znesku 
16.310.000,00 din, 
z rebalansom pa bi skupnost imela prihodke v znesku 17.290.000,00 
din. 

VABILO 
Krajevna organizacija Zveze borcev NOV Kamnik 
vabi vse svoje člane na redno letno konferenco, ki ho 
v četrtek 18. novembra 1982 ob 16. uri v prostorih kina 
Dom Kamnik. 
Na letni konferenci naj bi po predlogu obravnavali: 
Pregled dela in poročila 
Razprava in sklepanje o poročilih in usmeritvah za ' 
bodoče delo 
Ostala vprašanja, nanašajoča se na vprašanja borcev in 
naloge, ki izhajajo iz sedanjega gospodarsko-političnega 
stanja 
Na konferenco so vabljeni člani Z B NOV iz krajevnih 
skupnosti mesta Kamnik (nove krajevne skupnosti), KS 
Podgorja, Vranje peči in Tunjic. 

Odbor 

SVET POSLOVNE ENOTE 
LJUBLJANSKE BANKE-GOSPODARSKE 
BANKE LJUBLJANA, POSLOVNA 
ENOTA KAMNIK 

razpisuje prosta dela in naloge 

1. Izdelovanje aplikativnih programov 

(za nedoločen čas) 

POGOJI ZA SPREJEM: 
Višja šola tehnične, organizacijske ali ekonomske 
smeri in štiri leta ustreznih delovnih izkušenj. Zahte
vano je tudi specializirano znanje iz računalništva. 
Kandidati naj prijave s kratkim življenjepisom, dokazi
li o izobrazbi in podatki o dosedanjem delu pošljejo 
na gornji naslov v 15 dneh po objavi. 

Delegati so soglašali tako z realizacijo finančnega načrta, kot tudi z 
rebalansom plana. Brez razprave so delegati sprejeli poročilo o 
izvajanju samoupravnega sporazuma o temeljih plana skupnosti so
cialnega skrbstva Kamnik za obdobje 1981-1985, v letu 1981 in v 
prvem polletju letošnjega leta, ki ga je skupščina sprejela decembra 
1980, s katerim so se udeleženci sporazumeli, da bodo združevali 
sredstva za socialno skrbstvene storitve in pomoči, do katerih so 
upravičeni vsi delavci, delovni ljudje in občani. Za preteklo leto 
poročilo kaže, da se je število upravičencev do družbenih materialnih 
pomoči gibalo v okviru plana, znižalo se je število otrok \ reji, zvišalo 
pa se je tudi število oskrbovancev v posebnih socialnih zavodih, 
medtem ko so bile vse druge dejavnosti v okviru planiranih. Zagotov
ljena so bila tudi sredstva za sanacijo prostorov za usposabljanje in 
varstvo invalidnih oseb v Mengšu in sredstva za stroške oddelka za 
težko prizadete otroke v V V O A . Medveda. 

Poročilo nadalje ugotavlja, da tudi letos ni bilo bistvenih odstopanj 
od načrtov! Več je oskrbovancev v posebnih zavodih (9), zvišalo pa 
se je tudi število oskrbovancev v splošnih socialnih zavodih (66), 
medtem ko je število rejencev ostalo enako kot v letu 1981. Zvišalo 
se je število socialno skrbstvenih storitev. Upravičencev do socialno 
skrbstvenih pomoči je več, vendar te niso vezane na materialne 
pomoči, ampak na svetovalno delo. 

S 1. aprilom t. I. je začel z delom Center za socialno delo - v 
ustanavljanju, ki je bil ustanovljen tudi z namenom, da se izboljša 
strokovna obravnava upravičencev do socialno skrbstvenih pomoči, 
za kar pa bodo nujne kadrovske izpopolnitve. Delegati so se seznanili 
tudi z osnutkom aneksa k navedenemu samoupravnemu sporazumu 
za letošnje leto, ki predvideva povečanje števila oskrbovancev iz 5 na 
8 in namenja 210.000 din Centru za usposabljanje in varstvo invali
dnih oseb v Mengšu in oddelku za težko prizadete otroke v V V O . 
Prav tako se z aneksom spreminja 37. člen samoupravnega spora
zuma, s katerim sedoloča nominalna vrednost celotnega programa 
OSSS v letošnjem letu, ki znaša v tokočih cenah 15.800.000 din, 
prispeva stopnja za skupnost pa je za letošnje leto 

- za čas od januarja - junija 0,59 od BOD (brutto osebnega 
dohodka) 

- za čas od junija - decembra 0,53 od BOD 
Delegati so soglašali z osnutkom aneksa k samoupravnemu spora

zumu o temeljih plana OSSS in sklenili, da gre kot predlog v 
obravnavo v združeno delo. 

Zaradi hitre rasti in življenjskih stroškov, ki bistveno vplivajo na 
življenjsko raven upravičencev do teh pomoči, so delegati odločali o 
predlogu za valorizacijo družbenih materialnih pomoči v letošnjem 
letu in ga sprejeli. Tako je od 1. oktobra letos višina materialne 
pomoči kot edinega vira za preživljanje najmanj 4.400 din (prej 
4.100 din) mesečno, povprečna višina dopolnilnega vira pa 2.200 din 
mesečno (prej 2.050 din). 

Ker na majski seji skupščine še niso bili izvoljeni predsednik zbora 
izvajalcev, namestnik predsednik zbora uporabnikov in člani odbo
rov občinske skupnosti socialnega varstva, so delegati izvolili: 

Mojco REMS za predsednico zbora izvajalcev 
Pavlo KAL1ŠN1K za namestnico predsednika zbora uporabnikov 
Ivanko LISIČIĆ, Natašo BRIŠNIK, Olgo ŽEI.EZNIK in Marico 

BERNOTza članice organov v občinski skupnosti socialnega varstva. 
Delegati so soglašali tudi s predlogom za ustanovitev in sestavo 
strokovne komisije za razvrščanje otrok in mladoletnikov z motnjami 
v telesnem in duševnem razvoju. 

Na skupščini so obravnavali in sprejeli samoupravni sporazum o 
ustanovitvi in organizaciji skupne strokovne službe samoupravnih 
interesnih skupnosti občine Kamnik s pripombami, sprejeli pobudo 
družbenega pravobranilca samoupravljanja za razveljavitev razpisa 
za vodjo strokovne službe samoupravnih interesnih skupnosti, dele
gati pa so se strinjali tudi z imenovanjem Zvoneta C V E K A za vršilca 
dolžnosti vodje strokovne službe samoupravnih interesnih skupnosti 
in soglašali z imenovanjem Janeza PERNUŠA v komite za družbeno 
ekonomski razvoj Skupščine občine Kamnik. 

Zbor uporabnikov je obravnaval aneks k samoupravnemu spora
zumu o svobodni menjavi dela z zavodi, v katerih se nahajajo 
oskrbovanci iz kamniške občine. Z aneksom se zvišujejo cene oskr
bovalnega dne in sicer v vzgojnem zavodu F. Milčinskega za 20"/., v 
Zavodu za slepo in slabovidno mladino v l.jubljni za 17%, v Preho
dnem mladinskem domu v Ljubljani za 17% in za Občinski odbor 
R K Kamnik za 20%. 

Delegati so se izrekli tudi za podaljšanje roka za ustanovitev 
Centra za socialno delo v Kamniku do 31.3.1983 z utemeljitvijo, da 
v predvidenih 6 mesecih ni bilo mogoče izpeljati vseh postopkov za 

Popravek sklepa 
o višini denarnih pomoči in dohodkovnih pogojih v 
letu 1982 v občini Kamnik, ki je bil objavljen v 
Kamniškem občanu št. 18/82 z dne 25. 10. 1982 in 
se 13. člen v prečiščenem besedilu glasi: 

Sklep začne veljati osmi dan po objavi v Kamniškem 
občanu, uporablja pa se v prečiščenem besedilu 
(napisano z debelejšim tiskom) od 1. 10. 1982 dalje. 

PREDSEDNICA SKUPŠČINE 
Marinka Bevc 

ZAHVALA 

Ob izgubi naše drage mame 

IVANE GALJOT 
iz Kamnika 

/ ~ I • 
se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za izraženo sožalje, darovano cvetje in spremstvo 
na njeni zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo dr. Dušanu 
Staretu za vso pomoč in g. duhovniku za poslovilni obred. 

Ž a l u j o č i : 

Vsi njen« 

Kamnik; oktober 1982 

konstituiranje. Istočasno so se strinjali tudi s podaljšanjem imenova
nja Ivanke J E R M A N za v.d. vodjo Centra Skupščine Kulturne 
skupnosti Kamnik 

Kulturna skupnost Slovenije bo prispevala 
50% za sanacijo Malega gradu 

Druga seja skupščine Kulturne skupnosti Kamnik je bila 15. 
oktobra, sklical in vodil jo je predsednik skupščine Davor G R E G O -
RIČ. 

Po izvolitvi verifikacijske komisije, potrditvi zapisnika in poročilu 
verifikacijske komisije so delegati obravnavali predlog aneksa sa
moupravnega sporazuma o temeljih plana Kulturne skupnosti Ka
mnik za obdobje 1981-1985 v letih 1982-83, s katerim se spreminja 
obseg sredstev za program skupnosti v navedenih letih, namenjen za 
varstvo kulturne dediščine. Za sanacijo kulturnega spomenika I 
kategorije, to je porušenega stolpa na Malem gradu. Zaradi nedavno 
porušenega stolpa na Malem gradu, ki je uvrščen med kulturne 
spomenike I. kategorije, se v letošnjem letu za njegovo sanacijo 
namenja 664 tisoč din, v letu 1983 257 tisoč din, skupaj 921 tisoč din 
(cena 1980). S to spremembo in pa preračunom vrednosti programa 
1981-1985 iz cen 1979 v cene 1980 se spremeni ocena sredstev za 
program dejavnosti Kulturne skupnosti Kamnik za čas od 1981 do 
1985. leta. 

Delegati so aneks k samoupravnemu sporazumu o temeljih plana 
kulturne skupnosti Kamnik sprejeli. 

Na aneks samoupravnega sporazuma o temeljih planov se veže 
predlog spremembe delovnega in finančnega programa za letošnje 
leto. 

Za nujna sanacijska dela na stolpu Malega gradu je kulturna 
skupnost morala valorizirati program za letošnje leto v znesku 
1.067.000 din. Sredstva za sanacijo bo pridobila z nezmanjšano 
prispevno stopnjo v drugem polletju letošnjega leta, glede na višjo 
maso bruto osebnega dohodka od planiranega. 

Ker je predračun za sanacijska dela 2.959 tisoč din, je potrebno 
prerazporediti vrsti red zaščitnih in drugih posegov na kulturnih 
spomenikih. Zmanjšan obseg del spomeniško varstvenih akcij bo 
potrebno nadomestiti v prihodnjem letu. Ker pa je Mali grad spome
nik I. kategorije, je kamniška kulturna skupnost naslovila na Kul 
turno skupnost Slovenije vlogo za 50% sofinanciranje sanacije, s 
čemer bi bila omogočena normalna izpeljava spomeniško varstvenih 
akcij, kot so bile predvidene v srednjeročnem programu. ' 

Kot so povedali na skupščini, je Kulturna skupnost Slovenije 
sredstva za sanacijo Malega gradu predvidela v revaloriziranem 
finančnem naćr u za letošnje leto. 

Spremenjen finančni program za letošnje leto z vključitvijo sana
cijskih del na Malem gradu predvideva, da bo skupnost imela sred
stva v znesku 16.854.582,90 din. Delegati so soglasno sprejeli tako 
spremembe delovnega kot tudi finančnega programa za letošnje leto. 

Analiza uresničevanja srednjeročnega programa Kulturne skupno
sti Kamnik v letih 1981-82 daje pregled uresničevanja programa v 
navedenem času. Na koncu analiza opozarja še na problem, ki je za 
skupnost precej pereč, namreč linearo omejevanje pogodbenega 
dela, zaradi česar je skupnost ostala brez varuhov zbirk v popoldan
skem času in je bila primorana Maleševo galerijo in muzej s 1. 
septembrom v popoldanskem času zapreti. Na skupščini so opozorili, 
da je problem potrebno nemudoma rešiti. 

Ob informaciji o organizaciji skupnih strokovnih služb samouprav
nih interesnih skupnosti je bilo na skupščini precej razprave, ker pa 
delegati niso bili seznanjeni s celotnim gradivom, bo skupščina 
kulturne skupnosti o tem ponovno razpravljala. 

Delegati so se strinjali, da za odločanje o pristopu k samouprav
nemu sporazumu o ustanovitvi sktipne strokovne službe samouprav
nih interesnih skupnosti potrebujejo razen celotnega gradiva tudi 
finančno konstrukcijo, organigram in kadrovsko sestavo za bodočo 
skupno strokovno službo samoupravnih interesnih skupnosti v ob
čini. 

Na skupščini so še «klenili, da kulturna skupnost začasno poravna 
račun komunalnega podjetja za postavitev znakov, luči in tako dalje, 
ki so bili potrebni ob porušenju Malega gradu in hkrati naslovi vlogo 
za pokritje teh stroškov na sklad občinske skupščine za intervencijska 
sredstva. Delegati so se strinjali tudi z imenovanjem Janeza PER
NUŠA v Komite za družbenoekonomski razvoj Skupščine občine 
Kamnik. 

OBVESTILO ŽIVINOREJCEM 
Obveščamo uporabnike veterinarskih storitev, da 
zaradi varčevalnih ukrepov naročajo obiske 
veterinarja na domu samo med 7. in 13, uro. 

V popoldanskem in nočnem času se opravljajo 
samo nujni primeri, ki so nastali po 13. uri. 

Veterinarski zavod 
Kamnik-Domžale 

ZAHVALA 

Ob prerani izgubi našega dragega 
sina. brata in strica 

MILANA 
JERINA 

iz Križa 16 

se iskreno zahvaljujemo vsem. ki ste ga tako številno po
spremili na njegovi zadnji poti, mu darovali cvetje in nam 
izrekli sožalje. Posebno se zahvaljujemo sosedom in soro
dnikom za vsestransko pomoč, gasilskemu društvu Križ in 
mladini Križa za lepo organiziran sprevod ter poslovilne 
besede. Iskrena hvala tudi g. župniku za lepo opravljen 

pogrebni obred. 

Ž a l u j o č i : . 
oče .lože. mati Julijana in brat Boris z družino. 

Križ. 25. oktobra 1982 



Dnevi narodnih noš, obrti, 
gostinstva in turizma ali 
vprašanje odnosa do 
kulturne dediščine 
Kamniški dnevi narodnih noš, 
obrti, gostinstva in turizma v tem 
sestavku ne bodo dobili podobe 
kronikalnega zapisa: malo je bilo 
namreč Kamničanov, ki so ob 
vsem tem dogajanju stali popol
noma ob strani in bi to potrebo
vali. Te besede bom namesto obi
čajnemu obveščanju posvetila 
odnosu aktivnih in pasivnih ude
ležencev prireditve do kulturne 
dediščine. 

Ureditev izložb 
Ob tako zasnovanem razmiš

ljanju se najprej velja pomuditi 
pri vsem, kar jc omogočilo samo 
praznično razpoloženje. Sem 
prav gotovo sodi v prvi vrsti ure
ditev izložbenih oken v središč
nem delu mesta. Vsi aranžerji v 
to niso vložili enakega truda, prav 
tako pa niso vsi imeli enakih ma
terialnih in prostorskih možnosti. 
Opazila sem dva principa ureje
vanja: estetskega in narodopisne
ga (o etnološkem bi težko govori
li). Pri tem je večino aranžerjev 
vodilo hotenje, prikazati današ
njemu času tisto, kar jc bilo nek
daj del nekega načina življenja, 
pa je zaradi družbenoekonom
skih sprememb dobilo drugotno 
funkcijo ali pa je celo popolnoma 
izrinjeno iz uporabe: to so bili 
najrazličnejši deli gorenjske na
rodne noše, stara kuhinjska poso
da, kosi starega pohištva, orodja, 
ki so ga uporabljali nekoč v naj
različnejše namene itd. V tej 
»preobleki« so izložbe večinoma 
molčale o tem, kaj običajno po
nujajo kupcem, v nekatere pa so 
trgovci neopazno pritaknili arti
kle, ki so opozarjali na materialne 
dobrine našega časa Ti ukrepi so 
ljubitelje starin, ki imajo o esteti
ki in narodopisnem okraševanju 
izložb svoje predstave, gotovo 
motili. Na to ni dobro giedati z 
nostalgičnega vidika: vzrok za. 
spremembe je bil sicer reklamni, 
stari predmeti, postavljeni ob no
ve, pa so dobili tudi sporočilno, 
informativno vlogo, če je bila 
med njimi vzročna povezanost 
oz. če je bila izložba funkcionalno 
urejena. 

Kljub splošni skrbi za prikaz 
originalnih predmetov se je v 
izložbah pojavljal tudi kič: ti 
predmeti so našli tam svoje mesto 
zato, da s svojo estetsko obliko
vanostjo in s sporočilnostjo, ki so 
jo imeli originali, pripomorejo k 
bolj prazničnemu vzdušju mesta. 
Toda, dokler Kamnik premore 
dovolj pravih prič preteklega živ
ljenjskega sloga, dotlej oporab-
Ijajmo v takšne namene original
ne predmete. Gotovo nam pove
do veliko več, konec koncev pa so 
tudi veliko bolj estetski kot spo
minki, ki so velikokrat preraču
nani na nezahtevni okus kupca. 
In če se pojavljajo v izložbah 

predmeti, ki so odmaknjeni ne le 
današnjemu mestnemu, temveč 
tudi kmečkemu človeku, torej 
starine, potem bi bilo skoraj nei
zogibno, da mimoidočega sezna
nimo z njihovimi nazivi in upo
rabnostjo. Več pozornosti bi bilo 
treba nameniti tudi enotni zasno
vi izložb: med artikli naj ne bo 
edinole ta povezava, da imajo na
dih starinskosti, temveč naj jih 
veže ali namembnost ali pa sicerš
nja prostorska povezanost. Za 
vse je bilo tudi tokrat v Kamniku 
dovolj dobrih zgledov. 

Sejem 
K prazničnemu razpoloženju 

so. že v petek prispevale tudi 
enotne lesene stojnice, ki so v 
soboto in nedeljo dajale streho 
oz. senco prodajalcem izdelkov 
domače obrti. Čeprav mesto sa
mo zaradi svoje utesnjenosti ni 
moglo nuditi zaključenega pro
stora, ki naj bi zagotovilo kupcem 
nemoteno gibanje, prodajalcem 
pa varno zaledje, se je med stoj
nicami v soboto in nedeljo ven
darle dogajalo marsikaj zanimi
vega. Obrtni izdeiki (razstavljeni 
predmeti na nekaterih stojnicah 
bi ob tem izrazu potrebovali na
rekovaj) so bili raznovrstni in ve
činoma uporabni. Tistemu pa, ki 
ni potreboval ničesar ali mu je 
pot do ponujenega zapirala de-

V nedeljskem sporedu ni šlo za prikaz delovnih običajev, temveč 
za prikaz samega dela, čeprav so nekateri poskrbeli tudi za veselo 
razpoloženje. 

opravilih, ki izginjajo ali pa so 
malo znana, vsekakor dobrodoš
lo. Praktičnega prikazovanja bi 
bilo na takšnih sejmih, ki so ven
darle v določeni meri usmerjeni k 
tradicionalnemu, v bodoče želeti 
še več. 

Nekateri prodajalci so v priza
devanju, da bi ponudili svoje iz
delke na izviren način, našli tudi 
originalne rešitve: taka je bila na 
primer stojnica »čebelnjak«, ki je 
ponujala med in medico. Za žej
no grlo pa ni skrbel samo proda-

Pred »najstarejšo lekarno« so se mimoidoči lahko na sejmu okre
pčali tudi »po domače«... 

namica, so nudili dovolj paše za 
oči. Čeprav se ob pogledu na ve
čino stojnic ta način ponudbe ni 
dosti razlikoval od navadnega 
sejma, kljub vsej pisanosti stojnic 
pozornejšemu očesu ni mogla 
ostati nezapažena klekljarica iz 
Vrhnike: mimoidočim je rada da
jala informacije o zgodovini te 
stare obrti in hkrati s svojim klek-
Ijanjem ponazarjala tehniko dela. 
Kupec se je na ta način lahko v 
celoti seznanil z obrtjo, kar je pri 

Praktičnega prikazovanja dela in pouka o obrteh, za kakršnega je 
poskrbela klekljarica, bi v bodoče potrebovali še več. 

jalec medice, temveč predvsem 
Smučarski klub Kamnik. Izročilo 
iz časov, ko je imel Kamnik še
stintrideset gostišč, sicer ni v pol
ni meri zaživelo, bilo pa je po
skrbljeno," da vsaj v tem oziru 
tradicija ne zamre. 

O samem mestu, njegovi pri
pravi in pripravljenosti na slavje, 
je bilo dovolj besed. Bistvo vsega 
dogajanja je bilo vendarle v ne
deljskem sprevodu, ki je pred
stavljal svojstveno zgodovinsko 
simbiozo mesta in vasi. Tradicio
nalna povorka narodnih noš je 
dobila nove pomenske razsežno
sti. 

Narodne noše 
Najprej nekaj besed o sami na

rodni noši. Dandanes smo vajeni, 
da ne mine nobena večja priredi
tev odprtega značaja, ne da bi se 
je udeležile narodne noše. To so 
večinoma ljudje, oblečeni v go
renjsko narodno nošo, ki Slove
nijo ponavadi predstavlja tudi 
navzven. Pri kamniški prireditvi 
pa narodne noše niso oz. ne,bi 
smele biti le okras, temveč ne
kakšno sporočilo Celotne slavno-
sti, zato bi se morali ljudje zave
dati, da jim tokrat velja veliko 
večja pozornost. Žal pa ni bilo 
popolnoma tako. Temu je morda 
botrovala premajhna poučenost o 
tem, kaj je narodna noša bila, kaj 
je in kakšna je naša odgovornost 
za vnaprej. 

Narodna noša je obliko, kakrš
no ima danes, dobila v času naro
dnih taborov in čitalnic 19. stolet
ja. Je dediščina pokrajinsko 
obarvane boljše meščanske praz
nične noše. Prisotnost narodnih 
noš je uspešno poudarjala slav
nostno razpoloženje na priredi
tvah tudi v času med obema voj

nama. Kamnik, ki je imel takrat 
za seboj razgibano zgodovino na-
rodnoosveščevalne dejavnosti, je 
imel veliko originalnih noš, čital
nica, na primer, jc imela okrog 
dvesto rut. Vojna je to dediščino 
v veliki večini uničila. 

Novi čas pa narodnim nošam ni 
zmanjšal veljave, prinesel je le to 
spremembo, da postajajo v veliki 
meri last podeželja, ki si je gmot
no opomoglo. Ob splošni razšir
jenosti pa "nekateri pozabljajo, da 
je noša od glave do peta del naše 
kulturne dediščine. Oblikovali so 
jo naš| predniki, zato jo moramo 
sodobnosti prikazati takšno, kot 
smo jo prejeli, in jo nespreme
njeno ohraniti tudi zanamcem. 
Moda nam dovoljuje, da okusu in 
času prilagajamo svojo vsako
dnevno garderobo, ko pa obleče
mo nar<xtno nošo, bodo gledalci 
videli v nas oživljen del tradicije 
oz. izročila, ki ga ne smemo spre
minjati. Ljudje hi morali najti pot 
do etnologa, ki naj bi v teh pri
merih svetoval, da se ne bo tudi 
na tem področju uresniči! prego
vor, ki pravi: »Koliko ljudi, toli
ko, čudi.« 

Ker so v nedeljo nastopile tudi 
folklorne skupine, čeprav jih ta
krat ni bilo veliko, smo videli tudi 
noše iz raznih delov Slovenije in 
celo iz zamejstva, pri katerih smo 
lahko zaupali njihovi avtentično
sti. Te folklorne skupine so opo
zarjale na prvotni koncept ka
mniške tradicionalne prireditve, 
torej na željo, sistematično pred
staviti kulturno bogatstvo posa
meznih slovenskih regij. Ker se 
odzivnost folklornih skupin 
manjša, je bila toliko bolj dobro
došla dopolnitev, ki jo je pred
stavljal drugi del nedeljske po
vorke. 

Prikaz starih 
kmečkega dela 

načinov 

Ta del je predstavljal opozicijo 
he le mestu in meščanstvu", ki je 
bilo zastopano z narodnimi noša
mi, temveč do določene mere tu
di današnjemu kmečkemu življe
nju: vozovi, na katerih se je za 
Kamnik dogajalo nekaj neobičaj
nega, so predstavljali košček pre
teklega načina življenja. Pri tem 
se je na splošno napačno sodilo, 
da ljudje na vozovih prikazujejo 
delovne običaje. Ponavljanje do
ločene dejavnosti ima značaj obi
čaja takrat, kadar njegov namen 
presega neposredno materialno 
koristnost ali pa včasih niti nima 
zveze z njo. Je bolj izraz duhov
ne, le posredno tudi materialne 
kulture. Običaji so se razvili ob 
najrazličnejših delih, spremljali 
so njihov začetek ali konec, vča
sih pa tudi počitek med delom. 
Takšni so bili na primer običaji s 
prvim ali zadnjim snopom ob že
tvi ali mlatenju, »klepanje metle« 
ob mlatenju itd. Kmetje iz Sred
nje vasi in okolice pa so temu" 
nasprotno prikazali razne delov
ne procese, ki zaradi uvajanja 
mehanizacije niso več v veljavi ali 
pa so drugačnega pomena. 

Zamisel, da ponazorijo nekate
re oblike dela, ki so jih danes 
izpodrinile nove, je vsekakor zelo 
dobrodošla. Marsikomu od gle
dalcev je bilo sicer res najpo
membnejše, da vidi nekaj, kar 
danes lahko sreča samo še v filmu 

ali v zgovornih literarnih opisih, 
vendar ne smemo podcenjevati 
informativne, poučne plati takš
nega prikaza. Ljudje danes radi 
idealiziramo, govorimo o »dobrih 
starih časih«, pozabljamo pa, da 
je bila nekdaj pot od zrna do 
kruha mnogo daljša in bolj na
porna kot sedaj. In prav je,, da 
smo videli nekatere pretekle de
lovne postopke: ob prikazu obi
čajev bi videli samo, kaj je bilo 
lepega, s tem pa bi nehote še bolj 
idealizirali trdo vsakdanjost 
kmečke preteklosti. 

Škoda je, da je nedeljski spre
vod tako hitro odbrzel mimo. Če
prav je šlo za prikaz dela, je pov
prečno oko moglo zaznati .samo 
njegove lepe, poetične plati, zato 
je marsikoga motilo, da so vozo
ve, na katerih so mlatili, predli, 
kovali itd., vlekli traktorji. Kdor 
se je že peljal na vozu, ki ga je. 
vlekel konj, ve, da je na njem 
celo stati težko, kaj šele mlatiti, 
kovati vroče železo ali presti. 
Morda pa nas je prav prisotnost 
traktorjev iz zazrtosti v idilično 
preteklost prestavila na realna 
tla. 

Sicer pa so imeli organizatorji 
tega agrarnega dela sprevoda te-
nak posluh tudi za malenkosti, s 
katerimi so skušali ustvariti vtis 
realnega prostora, v kakršnem se 
je določeno delo sicer odvijalo: 
pijača, postavljena v izvotleno 
bučo, ureditev »prostorov« na 
vozovih, čez »plot« obešen cekar 
z malico. Prcdicama je moški 
»svetil« s trskami, kot so si svetili 
tedaj, ko niso imeli petroleja. 
Ženska, ki je česala volno, je bila 
oblečena v staro kmečko praznič
no nošo, ki je predstavljala zani

mivo nasprotje narodni noši. Obe 
noši, postavljeni ena ob drugo, bi 
zelo zgovorno spregovorili o nek
danji kulturi prazničnega oblače
nja med različnimi socialnimi in 
profesionalnimi skupinami ljudi v 
naših krajih pred petdesetimi leti. 

Sprevod je bil na splošno zelo 
neraven: moški, ki so kuhali žga
nje so si veselo krajšali čas s peče
no koruzo in s tistim, kar so sku
hali, medtem ko so se na primer 
kovači, mlatiči in tudi »maširtar-
ji« pošteno namučili. Takšnih 
malenkosti, ki so pričale o skrb
nosti in o smislu za ponazarjanje 
realnosti, je bilo še veliko, zato je 
škoda, da se je ta film preteklega 
življenja tako hitro končal. Prav 
zato me je toliko bolj preseneča
lo, da je k vozovom, ko so se 
končno pri mostu na obvoznici 
ustavili, prišlo tako malo ljudi. 
Temu je prav gotovo krivo to, da 
je istočasno na Trgu prijateljstva 
že potekal nastop folklornih sku
pin. Za tako razgibano dogajanje 
je eno popoldne resnično komaj
da zadostovalo. 

Ob vsem tem opozarjanju na 
napake, ki jih jc bilo z etnološke
ga zornega kota treba obravnava
ti, je nujno pohvaliti prizadeva
nja vseh, ki so pripravili prazno
vanje. Ti dnevi so nam prinesli 
določena spoznanja, nas obogatili 
in nas privedli do razmišljanja o 
problemih, ki se jih sicer niti ne 
zavemo. 

Morila pa bi se ob vsem tem 
veljalo vprašati, kakšen je naš 
odnos do izročila in kulturne de
diščine nasploh, tudi takrat, ko 
Kamnik zaživi svoje normalno 
življenje... 

MARJANCA FflČAR 

Zlatoporočenca 
iz Stranj 

Albert in Neža Pavšin iz Stranj 
sta s tremi otroki, enajstimi vnu
ki in štirimi pravnuki sredi okto
bra v kamniški poročni dvorani 
sklenila z/ato zakonsko zvezo. 
Poročni obred je vodil Ivan Justi-
nek, predsednik občinske skup
ščine in matičarka Marija Kriz
man. 

Neža Letnar se je rodila pred 
82 leti v Spodnjih Stranjah. Tja 
se je pred 50 leti priženil Albert 
Pavšin, ki se je rodil pred 76 leti 
v vasici Borjani blizu Tolmina. 
Čeprav se je njuno trdo skupno 
življenje začelo iz nič, sta znala 
premagati številne težave s pri
dnostjo, odrekanjem in neizmer
no ljubeznijo do šestih otrok, ki 
sta jih lepo vzgojila. Danes žive 
še trije, ki so ostarelima staršema 
neizmerno hvaležni za vse, kar 

^sta jim dajala v preteklosti. Oče
tu Albertu ne bodo nikoli poza
bili, kako je, kot snemalec kož, 
mnogo let garal v kamniškem 
Utoku, da je številni družini 
zgradil skromni dom in jih pre
življal. Pa tudi neprecenljivega 
materinega deleža pri vzgoji 
otrok in gospodinjskih opravilih 
se še dobro spominjajo. 

Neža in Albert Pavšin sta že 

pred leti ostala sama na svojem 
domu. Najbolj srečna sta tedaj, 
ko ga, še vedno pogosto, napol
nijo njuni otroci treh generacij. 
Tedaj pozabita na starost in pre-
stano gorje ter še vedno rada po
magata pri vzgoji in negi naj
mlajših. Otroci, vnuki in pravnu
ki se radi vračajo v njun dom, saj 
dedek in babica nikoli ne skopa
rita s toplo besedo in prijetnim 
zatočiščem. 

Tekst in loto: 
MIRA JANČAR 

Dijak II. letnika srednje ve
terinarske šole išče sobo v 
okolici Kamnika, Domžal ali 
Mengša. Ponudbe pod »Ta
koj« na uredništvo Kamni
škega občana, Tomšičeva 2, 
Kamnik 

Termoakumulacijske peči 
popravljam, čistim in monti
ram. MATIJA /IBS I M K , 
Zavrti 5, Mengeš, tel. 737-
466. 

OBVESTILO 

Naprošamo vse občane, ki so prinesli svoje 
predmete (ure, radioaparate, druge el. stroje) v 
popravilo do konca leta.1981, naj jih dvignejo do 
15. 12. 1982 v ZUIM KAMNIK, Novi trg 43 a vsak 
delavnik razen sobote od 6.30 do 14.30 in sredo od 
6.30 do 16.30. 
Po preteku tega roka bomo nedvignjene predmete 
razprodali oziroma uničili. 
ZAVOD ZA USPOSABLJANJE INVALIDNE MLADINE 

KAMNIK 



Cesta terja življenja 
Dogajanja iz mesečnih kronik so si iz meseca v mesec zelo po

dobna, zato bomo tokrat opozorili na tista področja, ki izstopajo iz 
povprečja. 

S precejšnjim strahom, pa tudi z nekaterimi opozorili smo pričako
vali dogajanja v jeseni. Opozorila so bila zaman, strah pa upravičen. 
Ob koncu letošnjega oktobra ugotavljamo, da so kamniške ceste 
letos terjale že deset življenj (lani v celem letu pet). Jesen in zima še 
nista pokazala prave ostrine in pred nami sta še dva meseca letoš
njega leta, dva meseca, v katerih lahko pričakujemo meglo, zasne
žena in poledenela cestišča ter vse drugo, kar predstavlja pasti za 
udeležence v cestnem prometu. Seveda se ob teh, reklfbi objektivnih 
težavah, pojavljajo tudi subjektivne, na katere lahko vpliva človek v 
skrbi za Lstno varnost in varnost drugih, pa naj gre za tehnično 
brezhibnost vozil, vožnjo s primerno hitrostjo, vožnja brez »sopot
nika« alkohola, upoštevanje cestnoprometnih oznak in še bi lahko 
naštevali. Mar bodo opozorila spet naletela na gluha ušesa, zavest 
nekaterih ostala neprizadeta, ugotavljali pa bomo kot sledi: 

JAVNI RED IN MIR 
1. 10. ob 19.30 se je na PM 

zglasil mladoletni A . R. iz Ka
mnika in prijavil, da so njega in 
njegovo družbo pretepli na cesti 
na Bakovniku trije moški, ki se 
vozijo z osebnim avtomobilom. 
Miličniki so ugotovili, da jih je 
pretepal znani izgrednik A . E . iz 
Srednje vasi in D. D. iz Šmarce. 

Po tem dejanju so se odpeljali 
s' kraja v smeri proti Tuhrhjski 
dolini. Istega dne ob 20.10 je 
bilo iz. gostilne pri Ledrarju iz 
Lok telefonično sporočeno, da se 
v lokalu pretepajo. Na kraju so 
miličniki ugotovili, da se je znani 
izgrednik A . E. iz Srednje vasi 
ponovno nedostojno vedel v lo
kalu, fizično napadel točajko, na
to pa še gostilničarja. Kršitelj je 
pred prihodom miličnikov na 
kraj odšel neznano kam. Sledi 
predlog sodniku za prekrške. 

5, 10. ob 2.1.55 je na PM prišel 
I. K. iz Fužin in prijavil, da ga je 
malo pred tem v kavarni Veroni
ka fizično napadel znani izgre
dnik S.' F. iz Suhadol, ki ga je 
večkrat udaril s pestmi v glavo in 
prsa. Pred prihodom miličnikov 
na' kraj je izgrednik pobegnil 
neznano kam. 

9. 10. ob 19. uri je bila postaja 
milice telefonično zaprošena od 
F. TJ. iz Volčjega potoka za po
moč s pojasnilom, da je v njego
vo hišo prišel močno vinjen mo
ški in da ga ne morejo spraviti iz. 
hiše ter da povzroča nered. Na 
kraju so miličniki ugotovili, da je 
to B. M . iz Kamnika. Bil je opo
zorjen in prepeljan domov. 

Istega dne ob 22. uri pa je 
patrola milice privedla s priredit
venega prostora iz športne hale 
močno vinjenega B. M . iz Kam
nika, k; se je nedostojno vedel in 
izzival goste in redarje k pretepu 
ter izrekal grožnje. Ker je že 
pred tem počenjal izgrede in ker 
tudi opozorila niso zalegla, so ga 
pridržali v prostoru za pridržanje 
do iztreznitve. 

19. 10. ob 16. uri je bila PM 
telefonično obveščena, da z Ma
lega gradu v Kamniku neki mo
ški meče kamenje. Miličniki so 
ugotovili, da je fiil na gradbišču 
vinjen J. D. iz Sel. Bil je odstra
njen Z »delovnega mesta« in na
poten domov. 

30. 10. ob 20.40 se je v resta
vraciji Planinka nedostojno ve
del, izzival k pretepu in grozil s 
kuhinjskim nožem vinjeni M . L. 
iz Komendske Dobrave. Milični
ki so vzeli nož, ga odstranili iz 
lokala in napotili domov. 

PROMETNE NEZGODE 
1. 10. ob 14.20 se je na Gla

varjevi ulici v Komendi zgodila 
prometna nezgoda. Na kraju so 
miličniki ugotovili, da je voznik 
kolesa z motorjem - pony expres 
M . P. iz Kamnika prehiteval 
traktor, ki ga je vozila M . L. iz 
Zaloga, ko je iz nasprotne smeri 
pripeljal osebni avtomobil, ki ga 
je upravljala V. D. iz Komende. 
Voznik kolesa z motorjem je 
oplazil najprej osebni avtomobil, 
nakar ga je naneslo med traktor 
in prikolico traktorja. Pri tem ga 
je traktorska prikolica povozila 
čez prsa. Poškodovani je bil z 
vozilom prve pomoči odpeljan v 
K C Ljubljana, ker je zadobil hu
de telesne poškodbe. 

Kmalu za tem je poškodovani 
v K C Ljubljana podlegel zaradi 
poškodb, katere je dobil pri pro
metni nezgodi. 

1. 10. ob 14.20 se je v Podhru-
ški blizu avtobusne postaje zgo
dila prometna nezgoda. Na kraju 
je bilo ugotovljeno, da je voznik 
motornega - neregistriranega 
kolesa F. Š. iz Trobelnega vozil iz 
dvorišča na regionalno cesto in 
pri tem grobo izsilil prednost 
voznici osebnega avtomobila J. 
D. iz Okroglega. Pri tem je prišlo 
do trčenja in je voznik motorne
ga kolesa padel z vozila po vozi
šču in se hudo telesno poškodo
val. Z vozilom prve pomoči je bil 
odpeljan v K C Ljubljana, nastala 
pa je tudi materialna škoda. 

3. 10. ob 17.40 je bila P M 
telefonično obveščena, da se je 
na Klancu zgodila prometna nez
goda. Na kraju so miličniki ugo
tovili, da je otrok - kolesar I. R. 
vozil iz "smeri Komende proti 
Klancu. V naselju Klanec je zar-
di nepazljivosti in gledanjem za 
drugim otrokom zapeljal na pro
metni pas, namenjen za promet 
vozil z nasprotne smeri v trenut
ku, ko mu je nasproti pripeljal 
otrok - kolesar D. T. Pri trčenju 
je kolesar J. R. zadobil telesne 

poškodbe in bil z vozilom prve 
pomoči odpeljan v K C Ljublja
na, kjer mu je bila nudena zdrav
niška pomoč. 

8. 10. ob 22.10 se je v naselju 
Buč zgodila prometna nezgoda, 
ker je voznik osebnega avtomo
bila A . F. iz Kamnika vozil iz. 
smeri Motnika proti Kamniku in 
ga je v ostrem desnem ovinku 
zaradi neprimerne hitrosti in vi
njenosti zaneslo v odbojno ogra
jo, katero je podrl in nato zape
ljal v potok. Pri tem je potnik v 
tem osebnem avtomobilu M . H . 
iz Kamnika zadobil lahko telesno 
poškodbo in bil z vozilom prve 
pomoči odpeljan v K C Ljub
ljana. 

14. 10. ob 17.40 uri se je na 
Murnovi ulici v Kamniku zgodila 
prometna nezgoda, ker je voznik 
osebnega avtomobila S. H . iz Ka
mnika, podatki so bili ugotovlje
ni kasneje na domu povzročitelja 
prometne nezgode, pri obračanju 
zaradi nepazljivosti in vinjenosti 
zadel parkirani osebni avtomobil 
od B. J. iz Kamnika in parkirani 
avtomobil od B. R. iz Kamnika. 
Po nezgodi je odpeljal naprej 
proti domu, ne da bi počakal na 
kraju oz. dal svoje podatke oško
dovancu. 

KAZNIVA DEJANJA 
1. 10. ob 18. uri je oškodova

nec J. M . iz Kamnika prijavil na 
PM, da mu je bilo izpred Tina-
bar ukradeno zaklenjeno kolo z 
motorjem znamke Tomos-Avto-
matik. Kmalu za tem je osumlje
nec V . K. iz Most prijet od strani 
oškodovanca in patrole milice. 

1. 10. ob 18. uri je bilo telefo
nično sporočeno iz. zdravstvene
ga doma Kamnik, da je bila k 
njim pripeljana T. S. iz Duplice, 
ki je bila zadeta z diabolo zračne 
puške v veko^levega očesa. Na 
kraju in med zbiranjem obvestil 
so miličniki ugotovili, da je med 
tekmovanjem z zračno puško 
mladoletni M . K. iz Duplice za
del v levo oko in jo hudo telesno 
poškodoval tako, da je ostala 
brez enega očesa. 

22. 10. ob 13.45 uri je prišel 
na P M B. J. iz Kamnika in prija
vil, da ga je sosed N . S. iz Kamni
ka telesno poškodoval in da sta v 
sporu. Miličniki so ugotovili, da 
je na osnovi medsebojnega spora 
prišlo do fizičnega obračunava
nja, pri čemer je B. J. zadobil 
lažjo telesno poškodbo na spod
nji ustnici, katero je prizadejal 
N . S. s kavljem za obešanje 
mesa. 

23. 10. ob 22.55 uri je občan 
R. Š. iz Kamnika na P M privedel 
A . N . iz Godiča, kateri je namer
no z nogo razbil na vratih trgovi
ne Oblačila in na oknu trgovine 
Metka v Kamniku dvojno steklo 
- »šipo«. Za to dejanje občan 
zasluži pohvalo. 

OSTALO 
18. 10. ob 01. uri je bila kon

čana gorska reševalna akcija, v 
kateri je sodelovalo 34 gorskih 
reševalcev in pripravnikov iz 
GRS Kamnik, Tržiča in Ljublja
ne, ter helikopter od RSNZ. 
Smrtno se je ponesrečil starejši 
mladoletnik Anton Z . iz Ljublja
ne, lažje pa Mirko K. prav tako iz 
Ljubljane, ko sta skupaj plezala 
v zahtevni steni Vežica - smer 
Korošica in padla v globino pri
bližno 70 m. 

POHVALNO 
V mesecu oktobru so bili na 

postajo milice prineseni nasled
nji najdeni predmeti: 

denarnice, ure, razni doku
menti in denar. Pošteni najdite
lji: Franc Pestotnik - Stahovica, 
Jože Drolc - Kamnik, Štefka 
Golob - Tunjice, Peter Plevel -
Moste in Sašo Sedmak - Ljub
ljana. 

Z K 

SMRTI 
OSOLNIK Frančišek, 

osebni upokojenec iz Kamnika, Stre-
liška 1, star 76 let, LANIŠEK Jernej, 
osebni upokojenec iz Krivčevega št. 
21, star 71 let, ZAJC Anton, dijak 
STŠ iz Ljubljane, Scopolijeva 16/f, 
star 18 let, GALJOT Ivana, družinska 
upokojenka iz Kamnika, Kovinarska 
19, stara 87 let, ŠABOT1Ć Omer, 
delavec iz Peči-SAP Kosovo, star 25 
let, HUMAR Roman, gradbeni te
hnik iz Suhadol 6/a, star 22 let, 
KREK Danica, os. upokojenka iz 
Gmajnice 30/b, stara 60 let, JERIN 
Milan, delavec iz Križa št. 16, star 22 
let, 

ZAVASNIK ANGELA, preužit-
karica iz Črnega vrha št. 4, stara 77 
let, GRAHEK ANGELA, družinska 
upokojenka iz Motnika št. 23, stara 
92 let. 

POROKE 
ZALAZNIK Janez, 

ravnalec žice iz Velike Lasne in 
GRKMAN Angela iz Tunjic, DO-
LINŠEK Janez, zidar iz Okroglega in 
BALANTIČ Brigita, tkalka iz Ka
mnika, KOŽELJ Janez, prodajalec iz 
Most in TERAN Kristina, medicinska 
sestra iz Mekinj, KLOPČIČ Leopold, 
avtoklepar iz Trnove pri Domžalah in 
SUŠNIK Angelca, prodajalka iz Lok 
v Tuhinju, VAHČIC Boris, orodjar z 
Jesenic, Blejska Dobrava in KONCI-
IJA Metka, delavka iz Jeranovega, 
JEMEC Boris, absolvent visoke šole 
za tel. kulturo in HRIBAR Mojca, 
absolvent med. fakultete, SKRBINC 
Miran, avtomehanik iz Stebljevka in 
HRIBAR Štefka, frizerka iz Malega 
Hriba. 
KAKER Emilijan, strojni ključavni-, 
čar iz Tiroseka in DOLINŠEK Ne-
venka, delavka v kemični čistilnici iz 
Kališ, ZOBAVNIK Franci, krovec iz 
Tunjic in ŽAGAR Vida, medicinska 
sestra iz Tunjic, DOLINŠEK Darko, 
avtomehanik iz Kališ in TAVČAR 
Olga, ekonomski tehnik iz Stare vasi-
Žiri, ŽNIDAR Janez, elektrotehnik iz 
Utika in ZALOKAR Špela, vzgojite
ljica iz Žej pri Komendi, ROPAŠ Sil
vester, prodajalec iz Jeronima-Žalec 
in SLAPN1K Štefka, delavka na teko
čem traku iz Zgornjega Motnika, NO
VAK Franc, voznik viličarja iz Zgor
njega Tuhinja in KRAMAR Vida, 
prodajalka iz Bele, BREMŠAK Mi
ran, študent strojništva iz Gmajnice in 
CESAR Alenka, uslužbenka iz Mošt 
pri Komendi. 

RUDNIK KAOLINA IN KALCITA 
KAMNIK 

Po sklepu delavskega sveta TOZD Kalcit z dne 3. 8. 1982 prodajamo 
naslednja osnovna sredstva: 

Osnovno sredstvo kom. izklicna 
cena (din) 

1. Mlin 12 - 1 2 3.000 
2. Ohišje mlina BL-4 1 .15.000 
3. Vibro sito Slovenija les . .1 32.000 
4. El. motor Sever n=1465 min - 1 

P=40 KS 1 3.500 
5. Brena I 3.000 
6. EI. motor, P = 37 KW 3.500 
7. EI. motor 1 3.500 
8. leseni voziček ročni 1 100 

Po sklepu delavskega sveta TOZD Kaolin z dne 5. 7. 1982 proda
jamo naslednja osnovna sredstva: 

Osnovno sredstvo kom. izklicna 
cena (din) 

1. Dozator večji 1 1.000 
2. Dozator manjši 2 I 000 
3. El. motor RK inv. št. 1 2.000 
4. El. motor Simens SUROCKET 

n=720, min.-l p=22 KW 1 2.000 
5. El. motor Sever n=970 1 4.000 
6. El. motor n= 1400, min-1 P= 10 KW 1 2.500 
7. Lopata SOLIY nekompletna 1 3.000 
8. Stikalo RK 1 5.000 
9. Vibro sito Slovenija ceste 1 32.000 

10. Ventilator NVLR PNI U 
tov. številka 8808 1 10.000 

11. El. motor P=55 KW, tip 2 ps 
5076 n=960, min-1 1 
El. motor SEVER tip 40,8 

15.00 
12. 

5076 n=960, min-1 1 
El. motor SEVER tip 40,8 
n=730, min-1, P=27 KW " 1 6.000 

13. El. motor ELIN n=735, min-1 1 6.000 
14. El. motor RK 20 KW OS 677 1 1.000 
15. El. motor MINELEC 1 800 
16. Dozator srednji 1 1.000 
17. Vrtalni stroj MIO št. 74974 I 500 
18. Vrtalni stroj ISKRA 3 500 

Prodaja bo 30 dni po objavi razpisa v »Kamniškem občanu« na 
TOZD Kalcit Stahovica in TOZD Kaolin Črna. 

Sodelujejo lahko pravne in fizične osebe. 
Davek na promet z nepremičninami, kakor tudi vse druge druž

bene dajatve plača kupec. 
Ogled je možen vsak dan od 8. do 12. ure na TOZD Kalcit 

Stahovica in TOZD Kaolin Črna. 

• NEKAJ NOVEGA 
Konec oktobra je tozd BorincJ poleg sadja in zelenjave ponudil očem kupcev tudi 

uglednejši, priročneje postavljeni kiosk za Planinko v središču Kamnika. 

Večer pesmi, športa 
in zabave 
" Kolesarsko društvo »Kamnik« organizira 18. 

novembra ob 19. uri v veliki dvorani Kina dom 
zabavno prireditev. Poimenovali smo jo »VE
ČER PESMI, ŠPORTA IN ZABAVE« 

Zabavali vas bodo priznani humoristi kot Igor 
Križanovskv, Toni Gašperič -" teta Mara in To
ne Fornezzi - Tof, katerim nikoli ne ostane 
dlaka na jeziku. Vsi si boste dali duška in se od 
srca nasmejali njihovemu smislu za humor. 

Predstavili vam bomo znanega gledališkega 
igralca Aleksandra Valiča. Tokrat v drugačni 
vlogi, pripovedoval vam bo o sebi. 

In veste koga boste še poslušali? Domače 
pevsko društvo Lira, Bojana Adamiča, Lada 
Leskovarja, Dejo Mušič, Meri Avsenak, ansam
bel »Naslovna stran« in Miho Dovžana. Njihova 
imena vam dovolj povedo. Ne nazadnje bo Zve
za telesno kulturnih organizacij poskrbela, da 
boste spoznali nekaj kamniških športnikov, ki 

vam bodo pripovedovali o svojem udejstvova-
nju, uspehih, treniranju in težavah, ki se pojav
ljajo v športih, v katerih tekmujejo. Naša gosta 
bosta tudi Franc Gartner, kolesar in udeleženec 
olimpijade 1938 leta. voziti mu pa bo pomagal 
zvezni kapetan državne reprezentance.kolesar
jev, sam Franc Hvasti. Da bi prireditev potekala 
po voznem redu, bo skrbel povezovalec Silvo 
Teršek. sicer urednik sobotnega radijskega pro
grama »Od enih do sedmih«. Ker sam vsekakor 
ne bi zmogel vsega, mu bo pomagala Kamnićan-
ka, sicer zelo znana s TV ekranov, Nataša Do
lenc. Vstopnice so v predprodaji v knjigarni in 
Metalki. Za stojišča boste odšctli 60 dinarjev, 
sedež vas bo pa stal 120 dinarjev; Torej, vablje
ni ste na ta večer. 

KOLESARSKO DRUŠTVO 
KAMNIK 

{ 



Rekreacija za dolge 
zimske dni 
O medobčinski rekreacijski žen
ski ligi v odbojki 

V prizadevanjih, da gospodar
stvo postavimo na trdnejše teme
lje, pridobiva pomen rekreacija 
delavcev. Le bolj zdravi, delovno 
sposobnejši in predvsem optimi
stično razpoloženi bomo kos tež
kim nalogam. Še posebej to velja 
za ženski svet, saj mu, razpetemu 
med delom, gospodinjstvom in 
otroki, komaj ostane še čas za 
rekreacijo. A ostane ga le dovolj, 
če to same hočemo in želimo. 

Minula rekreacijska odbojkar
ska liga je udeleženkam prinesla 
toliko zadovoljstva, da tudi sezo
ne -82/83 ne mislimo preživeti 
brez odbojkarskih turnirjev, pri
ložnosti, kjer smo se poleg aktiv
nosti do sitega naužile tudi med
sebojnega tovarištva in zabave. 
Kar deset ženskih ekip iz občine 
Kamnik in Domžale bo nasled
nje mesece merilo odbojkarske 
veščine in moči; prvi turnir bo že 
14. novembra v športni hali v 

Kamniku. V rekreacijsko ligo so 
vključene naslednje ekipe: 

1. STOL Kamnik 
2. Z U I M Kamnik 
3. LB G B Kamnik 

4. Občina Kamnik 
5. SVILANIT Kamnik 
6. Občina Domžale 
7. Zdravstveni dom Domžale 
8. Partizan Domžale 
9. ŠD KS Slavko Šlander 

Domžale 
10. Partizan Radomlje. 

Udeleženke ekip so izključno 
lahko le članice delovnih kolekti
vov in ne registrirane tekmo
valke. 

Pričakujemo, da bosta pokro
viteljstvo nad Medobčinsko re
kreacijsko žensko ligo v odbojki 
prevzeli Zvezi telesnokulturnih 
organizacij občin Kamnik in 
Domžale, vse ljubitelje odbojke 
pa vabimo na naša športna sreča
nja. Za spodbudo in elan števil
nim odbojkašicam, ki bodo na 
nekaj ur pozabile na lonce, naga
jive malčke in . . . In pričakujemo 
še, da naši otroci ne bodo osam
ljeni navijači »vročih borb«. 

K I K A 

Razstava GRS 
Kamnik 

Postaja Gorske reševalne služ
be Kamnik je ob svoji 60-letnici 
pripravila razstavo svojega ra
zvoja od začetkov pa do današ
njih dni. 

Odprta je bila od 11. do 17. 
oktobra v dvorani nad kavarno 
»Veronika« v Kamniku. Namen 
razstave je bil, da se občani Ka
mnika in drugi obiskovalci, ki jih 
delo gorskih reševalcev zanima, 
vsaj površno seznanijo z njihovo 
tehniko in opremo. No, in kdor si 
je razstavo tudi ogledal, gotovo 
dvorane ni zapustil brez prijetnih 
vtisov in spoznanja, da je reševa
nje v gorah humano delo, pa zato 
lepo, čeprav je največkrat, gara
ško, pa tudi nevarno. 

Fotografski posnetki so zelo 
nazorno in kronološko prikazali 
načine reševanja, nekoč z leseni
mi nosili, reševalnimi drogovi, 
drvarskimi sanmi, in danes s so
dobno reševalno opremo in heli
kopterjem. Lahko ste videli tudi 
ustanovitelje slovenske gorske 
reševalne službe: dr. Jerneja 
Demšarja in dr. Josipa Tičarja, 
pa ustanovitelja GRS Kamnik 
akademskega slikarja Maksa Ko
želja iz Kamnika in Pavla Kem-
perla, ki je kot starosta kamni
ških alpinistov in dolgoletni na
čelnik GRS postaje Kamnik bil 
vzor alpinistom in reševalcem. 

Dovolj pregledno in nazorno 
je bila demonstrirana tudi te
hnična oprema za transport po
nesrečencev z gora, od prepro
stih drvarskih sani, improvizira

nih vlek iz smuči', do aki čolna, 
kanadk in gorskih nosil. Mnogim 
obiskovalcem so koraki zastali 
ob pogledu na tehnični sistem z 
uporabo vrvi, klinov, vponk, vitla 
z jeklenico in gorskih nosil, ki je 
nepogrešljiv pri reševanju iz 
sten. Reševalci temu sistemu 
pravimo »sidrišče.« 

Posebej zanimiva je bila stara 
in preprosta oprema reševalcev: 
čevlji, krpije, drvarski kramžarji 
za hojo po strmini in snegu, pa 
stari kovani plezalni klini s čvrsti
mi vponkami. Videti je bilo bo
gato izbiro sodobne plezalne 
opreme, od raznih klinov, vponk, 
bongov, zattčev, lednih klinov, 
do derez, cepinov, lednega kladi
va in bajle. Brez dvoma so mnogi 
to opremo videli prvič, in ni ču : 

dno, če so si njeno praktično 
"uporabnost težko predstavljali. 

Med najsodobnejši del opreme 
reševalcev pa spadajo brezžične 
radio zveze, ki služijo za medse
bojno sporazumevanje, tudi s pi
lotom helikopterja in P M v Ka
mniku. Na fotografijah ste lahko 
videli naše nepogrešljive lavinske 
pse, ki so še vedno najučinkovi
tejši pri iskanju zasutih pod snež
nim plazom. 

Upamo, da nikomur ni bilo žal 
časa za ogled razstave, in škoda 
je, da so ravno vodstva šol zamu
dila izredno priliko, pokazati 
učencem nekaj, kar je mogoče 
videti le še v gorah pri resničnem 
reševanju življenj vse, ki so po
moči potrebni. Cen 

Planinski trimski 
Nekaj o poletju (mogoče pohodi 
le za spomin) čeva 38. S seboj naj prinesejo teh 

pet žigov. Dobili bodo bronasto 
značko in to na občnem zboru PD 
Kamnik v začetku prihodnjega leta. 

Veter, ki polni vedno bolj šte
vilna jadra mladih ljubiteljev vo
dnih športov, ni pustil ravnoduš
nih niti Kamničanov. Redkim 
posameznikom, ki so nekako 
pred petimi leti začeli preizkušati 
svoje sposobnosti v borbi z ve
trom in valovi, se iz leta v leto 
pridružuje vedno večje število 
mladih, kot tudi starejših pogu
mnih ljudi. 

Še tako zakrknjen kontinenta-
lec, ki je še leto nazaj z obale 
opazoval pisana jadra in ni mogel 
razumeti upornosti tistih, ki so se 
neprostovoljno prevračali v mor
je in nato s večjo vnemo lovili 
ravnotežje in usmerjali jadra, je 
mogoče že v tej sezoni postal 
strasteh jadralec, ker je je pač 
prešel vse tiste nevšečnosti, ki ni
so prizanesene nobenemu začet
niku. Najbrž bi zaman iskali ti
stega, ki je prejadral vsaj meter 
ali dva, da bi dejal: »Ta šport ni 
za mene!« Zanj morje brez ja
dranja izgubi pravi mik, pravi 
pomen. 

Mnogi, ki so si že pridobili ne
kaj tehnike in spretnosti, se želi
jo med seboj meriti. Biti boljši, 
biti hitrejši, spretnejši, je želja 
vsakega mladega človeka, še po
sebej športnika. V tem se srfarji 
ali kot jim tudi rečemo, jadralci 
na deskah, preizkušajo na rega-
tah. Te so turistične, organizirajo 
jih turistična društva ali klubi. 
Prave tekmovalce zanimajo 
predvsem regate za slovenski po
kal, jugoslovanski pokal, sloven
sko prvenstvo in državno prven
stvo. Na njih se zberejo najboljši 
jadralci, ki trenirajo večkrat te
densko, tudi v zimskih mesecih. 

Kamručani smo se organizira
no udeležili tekmovanja za slo

venski in jugoslovanski pokal še
le letos in sicer kot člani Smučar
skega kluba Kamnik. Jadralci na 
deski se namreč združujejo v 
sekcije pri jadralskih klubih ali 
če je število tekmovalcev manjše, 
pri smučarskih klubih. Jadranje 
na deski je namreč odlično do
polnilo smučanju in obratno. 

Letos je bilo tudi 1. državno 
prvenstvo v SKI - S R F A N J U in 
tekmovanju Za jugoslovanski po
kal, z regatami v Kopru, na Ble
du in na Soči ter veleslalomi na 
Platku, Zelenici in na Kaninu. 

Ena zmaga, tretje mesto na dr
žavnem prvenstvu in v skupnem 
seštevku za jugoslovanski pokal 
je letošnja bera. 

Na tekmah za Y U pokal v ja
dranju na deski imamo več uvr
stitev med deset najboljših. Naj

vidnejši sta vsekakor 4. mesto v 
težki kategoriji v regati za držav
ni pokal na Korčuli in 8. mesto v 
isti kategoriji na državnem pr
venstvu v Umagu. 

Na tekmah, katerih organiza
cijo je imela ZVUTS, pa smo 
dokazali, da med smučarskimi 
klubi nimamo konkurence, saj 
smo osvojili oba ekipna pokala. 

S tekmovalnimi dosežki smo 
tako v prvem letu res lahko zado
voljni. Težko pa je načrtovati na
prej. Z energetskimi varčevalni
mi ukrepi postaja razdalja do 
morja vedno daljša. Naša aktiv
nost bo vsekakor manjša, ne bo 
pa ustavljena. Vabimo vse, ki se 
navdušujete za ta šport, da se 
nam pridružite. Skupno N bomo 
lažje prebrodili sedanje zadrege 
in večkrat razpeli jadra. 

Letos je Planinsko društvo Ka
mnik skupaj z ZTKO Kamnik or
ganiziralo 4. planinske trimske po
hode. Prvi pohod je bil junija čez 
Veliko planino, drugi julija na Ka
mniško sedlo, septembra na Kokr-
ško sedlo in oktobra pohod po po
teh II. grupe odredov. Vseh štirih 
pohodov se je udeležilo več kot 200 
ljudi, bilo bi jih še mnogo več, če ne 
bi prevečkrat nagajalo vreme. Vsak 
udeleženec pohoda je na vsakem 
pohodu dobil poseben žig. 

Planinsko društvo Kamnik pozi
va vse, ki so se udeležili v zadnjih 
štirih letih vsaj petih planinskih po
hodov in imajo vsaj pet različnih 
žigov s teh pohodov, da se do konca 
letošnjega leta javijo v pisarni Pla
ninskega društva v Kamniku, Kidri-

Vodniška služba 

Jadranje na deski - poletna zamenjava alpskega smučanja 

Hoja po planinah mora biti pri
jetna in zanesljiva, kar je tudi pogoj 
za vsakoletno naraščanje obiskov v 
naših gorah. 

Že večkrat smo bralce seznanjali 
z delom posameznih odsekov Pla
ninskega društva Kamnik in se le 
bežno ustavljali pri posameznih 
problemih. Naš namen je predvsem 
seznaniti ljudi z drobci različnih ak
tivnosti,ki pa vse skupaj predstav
ljajo zelo obsežno področje druž
beno pomembnega prizadevanja 
društva. 

Vodenje posameznih skupin pla
nincev po naših gorah je prav tako 
sestavni del obsežnih nalog vsakega 
planinskega društva, predvsem ti
stih, ki imajo v oskrbi visokogorske 
postojanke. Kamniške Alpe prav 
gotovo spadajo mednje. Redna 
vzgoja planinskih in gorskih vodni
kov ni bila nikoli zapostavljena. 
Kamniško planinsko društvo ima 
več zelo dobrih mladinskih, planin
skih in gorskih vodnikov, ki s svo
jim znanjem, sposobnostjo in kon
kretnimi izkušnjami zagotavljajo 
varno in planinam primerno prijet
no hojo. 

Danes želimo seznaniti- bralce 
i Kamniškega občana s pismom, ki 

ga je planinsko društvo Kamnik 
prejelo koncem avgusta, ko je ka
mniške planine obiskala skupina 
poslovnih ljudi iz ZR Nemčije. Nji
hovi prošnji za vodnika je društvo 
ustreglo. Pismo opisuje vtise te sku
pine in je zelo zanimivo ter spodbu
dno, zato ga v prevodu skoraj v 
celoti objavljamo: 

»Spoštovani. Počitnice so mimo, 
sedaj a paberkujemo. 

Z vašo pomočjo smo tokrat imeli 
posebno doživetje - Kamniške pla
nine. Kakšen lep in mogočen gorski 
svet.' Spoznali smo jih v tednu od 
19. do 23. juliju. 

S priporočilom Boža Vrha, za 
kar smo mu posebno hvaležni, ste 
nam dcKlclili vodnika, ki ga mora
mo omeniti. Franc Kemperle iz Sta
hovice nam jc na svoj posebni način 
približal vaše gore. Zna/ je veliko 
povedati o geografiji in geologiji, 
tudi o živalstvu in rastlinstvu vaše 
domovine je dajal odlična pojasni
la. Bil je zelo skrben in prijazen 
popotnik tovariš. Najlepše se vam 
zahvaljujemo, da ste nam ga dode
lil/. Franc Kemperle je zelo uspo
sobljen in zanesljiv in pri tem še 
razumevajoč gorski vodnik, na ka
terega ste lahko ponosni! 

Omenjamo in posebej moramo 
pohvaliti tudi označevan je (marka
cije), in zavarovanje poti v vašem 
gorstvu; tako solidnega dela še ni
smo srečali nikjer! 

Prav tako smo navdušen/ nad pri
jaznim in zelo skrbnim načinom de
la oskrbnikov koč. 

Te ture ne bomo tako hitro poza
b/1/ in se bomo, če bo le kako mo
goče, spet kdaj vrnili. 

Ponovno najlepša zahvala za va
šo pomoč in za tega odličnega vo
dnika ! 

Prosimo vas, pozdravite Franca 
Kemperla v našem imenu. 

V imenu sopotnikov, Kurt Schlii-
ter, višji študijski direktor.« 

Planinsko društvo Kamnik želi z 
objavo tega pisma poudariti po
membnost vsake veje njene aktiv
nosti, saj je hoja po planinah potre
ba današnjega časa, pa tudi po
membna za krepitev medsebojnih 
vezi in sklepanje trdnih poznanstev 
ne glede na jezik in narodnost. Pla
ninski jezik je vsem enak - uživati 
lepote gora. To je med drugim po
slanstvi) planinske organizacije. 

Laskavo pismo je hkrati zavezu
joče za Planinsko društvo Kamnik, 
ki mora to področje še naprej kre
piti in širiti, zlasti je tO pomembno 
za vodnike in mđrkaciste. 

STANE SIMČlC" 

Vzponi v juliju 
Julija so bili opravljeni kar 103 

vzponi in IH pristopov. Čeprav kva
liteta ni preveč visoka, saj je bilo le 
6 vzponov V. težavnostne stopnje 
in 8 vzponov VI. stopnje, pa je dala 
temu mesecu pečat društvena od
prava v Prenj in Velež, kjer so pri
pravniki Darko Božič, Marjeta 
Brnot, Marjan Kaker, Sonja Lani-
sek I-'.do Pavlic in vodja te odprave 
Bojan Pollak preplezali veliko pr
venstvenih smeri. 

V Izgorjeli grudi sta sedaj dve 
novi smeri: Kamniška smer (ocena 
V. + A, A,) in Svilanitova smer 
(ocena III +•), V Burinem klisu pa 
smer Eksperimentalne tkalnice 
(ocena III - IV). V Veležu, desno 
od Botina so prvenstvene smeri: 
Popoldanska smer (ocena I), Sto
lova smer (ocena III), Poševna 
smer (ocena II), Mehurčkov greben 
(ocena'II), Kamniška smer (ocena 
V A , A,) , smer KIK (ocena IV) in 
smer Presenečenja (ocena III -
IV). 

Julija je bila tudi odprava GRS 
Kamnik v Dauphinejo v Franciji, ki 
se jo je udeležilo veliko gorskih 
reševalcev in tudi nekaj članov AO 
Kamnik. Napravili so veliko pristo
pov v teh lepih in visokih gorah. 

Ko je bil velik del alpinistov v 
Dauphineji, sta bila Marjan Kregar 
in Janez Benkovič v dugem delu 
Francije, v Chamonixu, kjer sta 
preplezala zelo zahtevni smeri: 9. 
do 10. julija V Druju Bonattijcv 
steber (ocena V+), 14. julija pa v 
Grand Pilier d'Angle smer Cecchinl 
- Nominee (ocena VI). 

Janez Benkovič je plezal z alpini
sti iz drugih odsekov tudi v Julijskih 
Alpah in sicer: V Travniku varianto 
smeri Hudeček-Juvan (ocena VI, 
A,), V Triglavu v Sfingi Raz moj-
stranških veveric (ocena VI A,), 
obiskal pa je tudi italijanske Dolo
mite, kjer je v Zahodni Cimi pre
plezal Demuthov raz (ocena V). 

IRENA M. 

Kamniški občan 

KAMNIŠKI OBČAN, glasilo 
občinske konference SZDL 
Kamnik - Kamniški občan 
je aprila 1981 ob 20-letnici 
izhajanja prejel srebrni 
znak OF - Ureja uredniški 
odbor*- glavna in odgovor
na urednica Jana Taškar -
tehnični urednik Franc Mi-
hevc - strokovna sodelavka 
Vera Mejač - Izhaja dvakra^ 
mesečno - Naslov uredniš
tva: Kamnik, Tomšičeva 2, 
telefon 831 -311 - tekoči ra
čun pri OK SZDL 50140-
678-57039 - Kamniški ob
čan - Rokopisov in foto-' 
grafij ne vračamo - Tiska 
CGP Delo v Ljubljani. 


